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jobbe som lærer i grunnsko
len. spesielt i Finnmark. Det 
hele dreier seg om to ting, 
status og lønn,
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Kastes fra lesesalen
Sisteårs kandidater på medi
sinsk biologi risikerer å mis
te lesesalsplassene sine for
di administrasjonen på fakul
tetet har planer om utviding.

Side 6

25 ars stillstand
Kaos for nytt system
På tross av studenstvrets 
forsikring om at ali går smer
tefritt, har konstitueringen av 
det nye arbeidsutvalget gått 
alt annet en ordentlig og tro
verdig for seg.
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Ny redaktor
Ut rop ia skifter ham og be
settes av Brostadbotns sto
re sønn Vegar Andreassen, 
Et viktig prosjekt er å få til 
pub på universitetet.

u I t u r
Storgata sorger
Intet er mer enn neonlys og 
grelle plastikkhjerter. etasjen 
ovenfor er frarøvet ali liv...
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eninger
Skal ikke provosere
Morketidsuistillingen "fo
kus norsk kunsthåndverk" 
skal gjenspeile aktuelle ten
denser i det norske kunstli- 
vet. og satser upretensiost 
og interessant.
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Ved tusenårsskiftet 
bringer vi nostalgisk et 
tilbakeblikk på den de
primerende tiden da 
engasjementet rådet i 
studentmiljøet i Trom- 

ø sø.
Dette er sakslista 
gjennom 25 lange år:
- Statsbudsjettet har 
vært en katastrofe 
hver eneste okto
ber...
- Studiefinansierin- 
gen har vært et stup 
mot armod hvert 
eneste semester...
- Kantinematen blir 
dyrere og vondere 
for hvert år. 
Dette - skal vi tro 
vår egen ukritiske 
gjennomgang og ut
givelse - viser at

alt står fullstendig stille!
Side 12-17

20års-stemplet
Til ingenting
Utropia kry sset grensen til 
ingenting i Finland - uten
for i mørket...

27
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Dusten Sisyfos. du også1
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Husk Utropia på Internett:
WWW.UTROPIVXO

Ellen Øseth 
starter med 
yngste-stempe- 
let i studentsty
ret, og uten ett 
vekttall fra uni- 
versiteet.
- Klarer man 
ikke å la gnisten 
gløde, vil den 
dø og Universi
tetet vil bli et 
museum for an
tikvarisk tanke
gods, erklærer 
hun forarbeidet 
starter. side 27

Grums plager 
studentene

Ingeniør- og øko no- kommunen bygget i 
mistudentene må Strandveien uten å
drikke vann med rust opplyse om studen- 
og jern. Nå selger tenes klager. Side5

http://WWW.UTROPIVXO
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Dusten Sisyfos, 
du også?
Så trer jeg inn i den ventende flokk 
- de som venter på jesusbarnet 
som skal redde verden etter at man 
selv har innsett fortapelsen. For 
frelsen er ikke særlig nærliggende 
når tiden har runnet ut og det er 
opptil andre å grafse i ens utkrys- 
talliseringer av svette og tårer. Spe
sielt når man husker seg selv i inn- 
tredelsens øyeblikk, som sin egen 
selvgode frelser, uvitende om for- 
gjengernes tabber og alle kom
mende ideers fullkomne trivialitet. 
Hvis studentmiljøet skal utgjøre et 
moment under utdannelse, trenger 
man visjonære sjeler, gjerne uten 
den store tørsten etter å oppdage 
sitt eget talent, for å kunne arbei
de jevnt og dedikert til noe. Man 
har dessverre ikke syn for det lang
siktige arbeidet - og legger opp 
deretter.

■ Hvis studentene hadde vært 
i stand til å arbeide mer enn ett år 
om gangen med samme oppgave
ne, kunne man utgjøre en evolu- 
sjonsfaktor i selve driften. Det kan
skje mest frustrerende med glø
dende engasjement, er at det ikke 
drives av et likegyldig apparat, 
men av administrerende visjonære, 
gjerne av seg selv og noen få an
dre skjødesløse. Resultatet blir 
manglende læring av egne tabber. 
Stadiet er tilbakelagt hvert år, for 
at andre skal gå den samme veien, 
oppnå de samme delmålene og få 
øye på de samme mulighetene. 
Dessverre helt uten sjanse til å re
alisere disse.

■ Selvsagt er muligheten der 
for at studentmiljøet er en drifts
enhet som bør holdes på det jev
ne, med innfall av strategiske mål
setninger og ønske om kontinuitet 
og forbedring. Men akk, flosklene 
følger også med i sirkelen av ørke
sløse inspirasjoner, som holder be
grepene på klisjestadiet. Så er det 
nye runder, kryssjobbing og er
kjennelser for galleriet. Galleriet 
tynnes ut etter hvert som da 
capo'ene blir tosifret i antallet. En 
del skjevheter vil dermed aldri bli 
rettet opp.

■ Studentlederne bør tidsnok 
legge planene sammen med frem
tidige overtakere. Hvorfor tenker 
man på overlapping og opplæring 
først i november? Hva med at det 
nye kullet legger an til rolig opp- 
adstigende, mens man prioriterer 
forberedelsene til next step next 
year. Høyest aktivitet ser ut til å 
forekomme der man innser be- 
grensningene i ens muligheter så 
raskt som mulig.

Studentmiljøets gamle hund
Den late, passive og øldrik- 
kende student har vært Arne 
Gyas verste fiende så vei 
som hans beste venn gjen
nom et utangert løp i stu- 
dentlivets tyngste verv.

Hvorfor ender demonstrasjoner mot 
dårlig studentøkonomi alltid opp på 
et vertshus med øl til femti spenn?

- Det er fordi statsbudsjettet kom
mer så tidlig i semesteret at vi ikke er 
blakk enda. Det er tradisjon i Vest-Eu- 
ropa at politikk utformes på skjenke
steder og kafeer - det er ikke suspekt.

Studentene har kredittmarkedets 
billigste lånerente. Hvorfor er dette 
blodig urettferdig?

- Dette må ses på som en slags so- 
sialstøtte, det er jo ikke så mange av 
oss som har god råd 20 år etter utdan
nelsen.

Hvert år siden 70-tallet har stats
budsjettet vært en undergangskrise 
hvor opp til fem prosent av studente
ne har aksjonert. Ser du likheten med 
Jehovas Vitner, som har drevet i bran
sjen enda lenger?

- Nå har ikke studenter demonstrert 

- Det forrige studentstyret 
gikk ut med løfte om 
studenthus i år 2000, og nå 
har motstanderne virkelig 
fått vann på mølla.

så lenge de har studert, det var en for
andring som skjedde på 70-tallet. Je
hovas har spådd undergangen hele ti
den siden sekten oppsto.

Hvor lang er den studentdemokra- 
tiske hukommelsen?

- To-tre år er en realistisk husker- 
amme.

Bør man gjøre noe med denne hu
kommelsen?

- Ja. En gammel hund som jeg vet at 
rundene på plassering av studenthus 
har vært gjort mange ganger- Student
styret har ikke klart å bestemme seg for 
hva de vil.

Studentstyret har siden 1976 vært 
svært misfornøyd 
med studentene. 
Er det på tide å gi 
opp og velge en ny 
studentmasse ?

- Ehh....Det 
hadde jo egentlig 
vært fristende. En 
kunne jo fått stu
denter som faktisk
brydde seg om sine egne interesser.

Hvorfor er studenter late, passive 
og uengasjerte?

- Er de det? Jeg synes at engasje
mentet ikke lar seg parallellføre med 
resten av samfunnet. Det er mange stu
denter som gjør mye arbeid i sosiale 
sammenhenger, men de engasjerer seg 
ikke i organisasjonsarbeide.

Studentsamfunnet etablerte seg sterkt 
med eget kontor på høgskolen i år. 
Hvor mange arbeidsdager har du tatt 
på høgskolen?

- Jeg har aldri vært på kontoret der, 
men har jobbet mange timer på høg
skolen.
Hvordan er Samfunnet for høgskole- 
studentene ?

- Vi er fremdeles for dårlige til å gi 
tilbud til dem, men det siste året har vi 
begynt å nå ut til dem.

Utropia presiserer
I forrige nummer ble det brukt upresist bilde i saken ” - Menn er tapere” på 
forsiden. Personen på bildet er ikke å forstå som ”Tromsø-gutten”.

ansv.red.
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Hvor mange i studentstyret har skjønt 
hvordan man får ting gjort?

- Tja, er det så mange som syv, er 
Tromsø-studentene heldige.

Halvparten av representantene har 
altså ikke noe i Studentstyret å gjøre?

- De er valgt dit og har gode ambisjo
ner.

Hva er den vanligste misforståel
sen for ferske representanter?

- Man tror man klarer veldig mye 
med å fatte vedtak og å mene ting umid
delbart. Man er flinkt til å ønske og 
kreve , men ikke til å få det gjennom
ført. Man må komme med realistiske

løsninger, og det
te koster arbeids
mengde. Det er 
god vilje fra abso
lutt alle, men ingen 
oppfatter det som 
sin jobb å gjøre 
forarbeid og leg
ge fram løsninger. 
Studentstyret har 

ansvaret og dette ansvaret bør vi ta. 
Hvordan går man fram?

- Én fornuftig ting er å frita fire styk
ker til arbeidsutvalget, og det er blitt 
gjort. Komitemedlemmer bør gjøre det 
de interesserer seg for.
Er det ikke slik at organisasjonsse
kretæren ringer rundt og overtaler 
folk til å få navnet sitt på en liste, og 
det er alt?

- Det har vært tradisjonen, men på 
siste møte ble det valgt inn over 20 til 
verv - det var flere kandidater enn plas
ser.
Vi vet ikke noe om hva som har skjedd 
i komiteene - er arbeidet usynlig, el
ler blir ingenting gjort?

- Komiteene har ikke fungert særlig 
bra. Velferdskomiteen har ikke fungert 
i det hele tatt, men det ble satt ned 
grupper til ulike prosjekt, noe som fun
gerte bedre. Bare man blir konkret nok 

i arbeidet, så engasjerer det.
Mange i Studentstyret er ikke ute 

blant vanlige studenter. Er student
styret i det hele tatt representativt f or 
studentenes ønsker?

- Det er et litt ekkelt spørsmål å få, 
men jeg tror de fleste ønskene som 
kommer fram, er legitime.

Merker studentene noen forskjell?
- Hvis vi for eksempel gikk inn for 

senkning av studiekvalitet, ville nok 
folk ha sagt at dette ikke var det beste 
å gjøre. Jeg tror studentene vet en dei 
om hva som gjelder, selv om de ikke 
vet hvilke utvalg eller komiteer som 
gjør hva.

Og ditt beste råd til neste års ferskin
gar?

- Tenk langsiktig, fortsett å jobbe 
på de sakene som det gamle student
styret fikk gjort noe med. Snakk med 
administrasjonen og få hjelp av dem.

Hvilke fallgruver er viktigst å unn
gå?

- Det vil alltid være fallgruver, men 
man må bli klar over dem ved å trå i 
dem. Man bør være forsiktig og ikke 
altfor bastant når man går ut med pla
ner og løfter. Sosialistisk studentlag gikk 
i høst ut med løfte om studenthus år 2000, 
og her har motstanderne virkelig fått vann 
på mølla i løpet av året. - Man må ikke 
love mer enn man kan holde, så kan 
man heller jobbe for veldig mye mer. 
Det går faktisk på vanlig folkeskikk - 
løfter er noe man holder.

- Samfunnets fester må være lan
dets mest famøse. Hva med å oppheve 
pressens munnkurv? (Utropia, 
red.anm.)

- Holdt på å si... - jeg tror ikke Jon 
Michelet kommer inn på politikernes 
private fester i Oslo...

Tromsø-studentene skryter av å ha 
Norges flotteste naturomgivelser — 
hvorfor har ni av ti studenter aldri 
vært lenger fra sentrum enn Kvaløy
sletta ?

- Det er da fantastisk natur på Kval
øya også.

Har du noen gang vært på Troms- 
dalstind?

- Nei, jeg har vanvittig høydeskrekk 
og har aldri prøvd å gå dit opp.
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Tæring i læring

TRUSSEL: Private skoler er en reell trussel overfor både lærere og lærerstudenter, mener Hansen

- Hvem i all verden vil ta fire 
års lærerutdannelse for å 
ende opp med ei skitlønn? 
Dagfinn Hansen jobber i 
arbeidsutvalget til studentrå 
det ved Høgskolen i Trom
sø. Om halvannet år er han 
klar til å gå ut i læreryrket.

Marianne Søndmør
Hanne Stien (foto)

Man skal ikke mange årene tilbake før de 
mest prominente personene i lokalsam
funnet var presten, legen, lensmannen - 
og læreren. I dag har trenden snudd, og 
Finnmark er blant krisefylkene; færre og 
færre velger ei lærerutdanning, og flere 
elever i grunnskolen ligger faglig dårlig 
an i forhold til resten av landet.

En vits
- Det hjelper fint lite å plassere en stab 
fagutdannede lærere ute på ei øy med 
50% ufaglærte. Det hele er en vits. Lærer
utdanninga i Alta har fylt litt over tyve av 
sine seksti studieplasser. Inntakskravet

Eksplosjon i kort utdanning
Skoler med kort, yrkesrettet utdanning gir universiteter 
og høyskoler stadig større konkurranse. Siden 1985 er 
antallet studenter på dette nivået fordoblet.

Våren 1999 benyttet totalt 10 538 
studenter seg av de 254 utdan
ningstilbudene som utgjør det så
kalte mellomnivået mellom videre
gående skole og universiteter og 
høgskoler. Nivået består av private 
skoler og offentlige etatskoler som 
tilbyr kortvarig og yrkesrettet ut
danning. Siden 1985 har studenttal

er studiekompetanse. Ofte er det nok å 
møte opp for å få studieplass, sier Han
sen opprørt.

Hansen mener ikke å gå løs på lærerut
danninga, men understreker at det er 
umulig å snu utviklinga mot stadig større 
rekrutteringssvikt.

Kvalitetssikring
Når det gjelder kvalitetssikrende virke
midler siles en del studenter ut under prak
sisperioden de har seks uker i året. I til
legg er det oppretta ei skikkethetsnemnd 
ved Høgskolen i Tromsø. En slik ordning 
er også på vei inn i blant annet sykeplei
erutdanninga.

- Den praktiske pedagogikken er på 
mange måter spredt inni de ulike fagenes 
didaktiske del. I tillegg har vi den obliga
toriske pedagogikken, sier Gabrielsen

- Fungerer det?
- Enkelt sagt dreier den didaktiske bi

ten seg om gode råd og tips, men det er 
viktig å være klar over at den allmenn- 
kompetansen en lærer sitter på, nærmest 
er uvurderlig, fortsetter Gabrielsen og fny
ser av idéen om differensiert lønn, som 
enkelte kommuner allerede opererer med.

- For det første neglisjeres kompetan

let vokst fra knappe 5300, viser en 
fersk rapport fra Norsk institutt for 
studier av forskning og utdanning 
(NIFU).

I høst har det i tillegg blitt opp
rettet 13 nye it-utdanninger, så nå 
er antallet utdanningstilbud på mel
lomnivå oppe i 267.

Samtidig sliter Universitetet med 

sen vår samtidig som man ikke tar hensyn 
til de krav arbeidsgiveren vår stiller, sier 
en irritert Gabrielsen. Begge trekker inn 
eksempler på alternative løsninger med 
virkemiddelskoler eller kommuner som 
sørger for å ta vare på innbyggere som er 
i utdanning andre steder, slik for eksem
pel Andøy kommune har gjort i år.

Samarbeid
Det har lenge vært snakk om at Norsk 
Lærerlag og Lærerforbundet skal slå pjalt- 
ene sammen. I såfall vil lærerne utgjøre en 
betydelig pressgruppe i forhold til da
gens situasjon. Hansen etterlyser samar
beid mellom studentene som er i utdan
ning - og lærerorganisasjonene.

- Private skoler er en reell trussel over
for både lærere og lærerstudenter, mener 
Hansen og påpeker at selvsagt er lærere 
med fag som IT og pedagogikk også at
traktive for det private markedet.

- En advokat er profesjonsutdannet 
og slipper å diskutere lønn. Ingen kan gå 
inn og ta en advokats stilling. Ingen kan 
heller gå inn og ta en leges arbeidsplass. 
Men hvem som helst kan per i dag jobbe 
som lærer i grunnskolen. Det hele dreier 
seg om to ting: status og lønn.

reduserte bevilgninger og synkende 
studenttall.

- Populariteten til skolene på mel
lomnivået øker fordi universitetene og 
høyskolene er for lite fleksible i sitt 
forhold til arbeidsmarkedet, sier Bjørn 
Berg, utdanningsdirektør i Hedmark. 
Han leder utvalg som på oppdrag fra 
utdanningsminister Jon Lilletun skaf
fer oversikt over mellomnivået for å 
finne ut hvordan det bør organiseres.

Ingrid K. Lund 
Universitas

...er et organ for 
studentene i Tromsø.

Avisa gis ut med 
støtte over 

semesteravgifta.
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Telemedisinsk boom
— Til sengs med det amerikanske 
forsvarsbudsjettet
Dialogen er i gang med den 
amerikanske Kongressen, 
som vil bruke penger på 
norsk telemedisin, da de 
anser den å være best i 
verden, forteller informa
sjonsdirektør Roger Inge- 
brigtsen på Telemedisinsk 
avd. på RiTø.

Kari Mette Darell Eliassen
Halvor Lie (foto)

Amerikanerne ønsker å bytte ut deler 
av feltsykehus-virksomheten i krigsti
der ved å benytte seg av telemedisin til 
undersøkelser. På denne måten slipper 
forsvaret å dra med seg mye utstyr. Det 
betyr enorme innsparinger, som vil be
ty årlige millionoverføringer til Norsk 
Senter for Telemedisin (NST)i Tromsø..

- Norsk telemedisin ble nevnt i Kon
gressen i fjor, som anser miljøet i Trom
sø for å være verdens fremste på tekno
logiske løsninger, ifølge Roger Inge- 
brigtsen. - Det er helt klart at vi står 
høyt i kurs i USA, og det amerikanske 
fagmiljøet kjenner bedre til oss enn det 
norske gjør, hevder han.

Telemedisinsenteret har ennå ikke 
fått lovnader om bestemte beløp, men 
hvis amerikanerne bestemmer seg for å 
gå inn i et langvarig samarbeid - noe de 
mest sannsynlig gjør - er det sikkert at 
deres engasjement vil være sterkere enn 
det norske.

- Vårt lille statsbudsjett er et spytt i 
havet i forhold til amerikanernes for
svarsbudsjett, fastslår Ingebrigtsen.

Helt klart billigere
Undersøkelser både fra USA og Norge 
viser at det er et stort inntjeningspo
tensial på telemedisin. Et prosjekt hvor 
Hammerfest og Kirkenes sykehus 
sammen med RiTø kurerer hudlidelser, 
viser at man sparer opptil 85 prosent 
ved å investere i utstyret som kreves - 
framfor å betale flyutgifter, arbeidsper- 
misjon og hotellovernatting for pasien
tene. Pasientens belastning reduseres i 
tillegg vesentlig.

Regjeringas prioritet
I en pressemelding fra Nærings- og han
delsdepartementet heter det at teleme
disin er et av regjeringas satsingsområ
der, og da siktes det til Tromsø. NST 
mottar 29 millioner kroner over stats
budsjettet til neste år.

FJERNBEHANDLING: USA vurderer norsk teknologi som den beste i verden på 
dette området

- Det er første gang vi får et beløp av 
betydning, og det ligger i kortene at 
dette beløpet skal bygges opp over en 
femårs periode, sier Ingebrigtsen til Ut- 
ropia.

Økt samarbeid med UiTø
På spørsmål om NST er bekymret for å 
renske fagmiljøene i Tromsø, som en 
følge av utvikling og utviding, svarer 
informasjonsdirektøren at telemedisin er 
nytt, spennende og attraktivt for veldig 
mange.

- Søknader ligger inne fra hele Norge 
og Europa, så det skulle ikke være noen 

fare for rekrutteringen, påpeker han. På 
den annen side ønsker telemedisin å 
benytte seg av kompetansen på Insti
tutt for informatikk (Ifi) ved Universite
tet i Tromsø.

- Vi anser miljøet på Ifi som et av de 
tyngste i landet, og her ønsker vi å re
kruttere folk, sier Ingebrigtsen. Det sis
te halvåret er samarbeidet med UiTø for
sterket. Universitetsledelsen har tidli
gere gitt klare signaler om at UiTø øn
sker å opprette en egen telemedisinsk 
avdeling på Det medisinske fakultet. Det 
er ønske om å ta i bruk telemedisinsk 
tenkning i undervisninga.

Internett

i betiller prompte de fagbøker som 
trengs uten ekstra omkostninger.

77667200 
77605301 
erik@centrumlibris.no 
www.centruntfibris.no

etg: Velassorterte bokavdelinger 
engelske bøker, turkart, etc.

gode 
tilbud på skolerekvisita, posters 
multimediaavdeling, video, etc.

Postboks 533,9001 Tromsø 
Bøk- og papirhandelen t Sjøgata
Teiefonnr.: 
Telefaksw.

Millenium

Libris

År 2000 nærmer seg.
Kanskje du skulle satse på en ny 
kalenderdagbok i nytt design.

Rimi-universitetet
Mjøs-utvalget utreder i dag fremtidens norske utdannings
politikk. Vil den såkalte Rimi-modellen bli studentenes red 
ning, eller vil den snarere revitalisere embetsmannsstaten 
og klasseskille?

Kari Mette Darell Eliassen

Rimi-modellen er modellert med Australias 
utdanningssystem som forbilde. Studente
ne betaler minimumskostnadene for under
visningen til en egen studentkonto. Dette 
beløpet er fastsatt utfra en normal for hva et 
års utdannelse koster. Hvis en undervis
ningsinstitusjon ønsker å tilby en høyere 
standard på sitt undervisningstilbud, må stu
dentene dekke ekstrakostnaden fra egen lom
me . På den måten kan hvert universitet prise 
sin egen utdannelse. De kan da tilby en billig 

STUDENTKONTO: Hvordan skal man 
kjøpe en billigst mulig utdanning, spør 
Mjøsutvalget

utdannelse til minimum standard.
Det mange kritikere av utvalget vil inn

vende er at en slik ordning vil bli et steg 
tilbake for det norske velferdssamfunnet. Ri
mi-modellen ses på som fremmedartet i en 
undervisningskultur der likhetsidelaer og en
hetsskole tradisjonelt har stått sterkt Vil stu
denter med begrensede midler, og som ikke 
har foreldre som er stinn av aksjer på børsen, 
ha råd til å velge en dyrere undervisning enn 
grunntilbudet? Hvordan skal utdanninga 
verdsettes? Er du mere kompetent med dyre
re utdanning? Foreløpig er dette bare scena- 
rier, men de vil legge sterke føringer på frem
tidens politikk.

Det ligger for mye status i forskning 
sammenlignet med undervisning. En end
ring i finansieringsmåten vil føre til stan- 
dardhevningss, mener Mjøs-utvalget. Ut
valget har anbefalt en ordning som er 
utprøvd i Storbritannia, der universiteter 
som kan vise til kvalitetsforbedringer blir 
belønnet med ekstrabevilgninger.

I en pressemelding om budsjettforslaget 
sier Jon Lilletun at bevilgningene til fors
kning skal øke med 16,2 prosent i forhold til i 
fjorårets budsjett. Bevilgningene til høyere 
utdanning øker med bare 4 prosent. Men 
hvem vil undervise og satse på kvalitet når 
muligheten for et fett stipend lokker rundt 
hjørnet?

På grunn av den råtne studiefinansierin
ga spørs det ikke om vi alle bare skal ta oss 
en jobb på Rimi, istedenfor å velge Rimi- 
løsninga.

mailto:erik@centrumlibris.no
http://www.centruntfibris.no
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MISSFORNØYD: Kurt Jakobsen er en av studentene som ikke kan drikke vann fra springen på høgskolebygget i Strandveien.

Ingeniørbygget selges unna

■

Stortorget 2 
tlf 77 61 11 66

Urmester NoratMndersen
Stortorget 3 

(vis a vis Domus) 
tlf. 77 68 26 55

MNIER90T
SPORTSHUSET A/S

Stillestående vann i 
store rør gjør spring
vannet illeluktende for 
ingeniør- og økonomi- 
studentene i Tromsø. 
Nå vil kommunen 
selge bygget uten å 
opplyse om studente
nes klager.

Andreas Knudsen
Halvor Lie (foto)

Det tidligere sykehusbygget i 
Strandveien 8 har lenge vært 
gjenstand for studentenes kla
ger. Tilsig av regnvann gjen
nom taket i korridorer og audi
torium - og drikkevannet som 
smaker av rust og grums - er 
noen av problemene.

- Studentene har både lov 
og grunn til å være misfornøy
de, hevder vaktmester Vidar 
Furskognes overfor Utropia. 
Ifølge Furskognes er vannfor
syningen til høgskolebygget 
tilpasset et forbruk opptil hun
dre ganger høyere enn det 
høgskolen har i dag. Tidligere 
holdt både RiTø og dyrelabo- 
ratoriet til i bygget, hvor en 
mengde små båser hver for seg 
utgjorde vesentlig vannfor
bruk. I dag finnes det verken 
spyle- eller dusjanlegg i byg
get.

HONG KONG VILLAGE 
KINESISK TAKEAWAY

På toppen av «Storgatebakken», gamle Rørhandelen.
Take- away (henting og bringing), utkjøring kr 40.
Åpningstider:
Man.-lør: 15.00 -23.00, søn. og helligdager: 15.00- 22.00
Storgt 132 - 9008 Tromsø Tlf. 77 61 14 88

elendig drikkevann
II

- Gjennomstrømningen i rø
rene er blitt så liten at store 
mengder rust og humus har 
samlet seg opp, konstaterer 
Furskognes. Ved omlegginger 
av rørgater har driftsavdelin
gen flere ganger fått innsyn i 
de skitne rørene. Ifølge Fur
skognes kan driftsavdelingen 
heller ikke spyle rørene rene, 
og en utskiftning vil koste et 
ukjent antall millioner kroner.

Enormt jerninnhold 
Verdien for jern, som farger 
vannet og gir dårlig smak, har 
vært over 200 ganger høyere 
enn anbefalt, viser laborato
rieundersøkelser fra nærings
middeltilsynet. Fargeverdiene 
er langt over det anbefalte i 
nær samtlige prøver tatt siden 
1992.

- Dette er et smaksmessig 
avvik for drikke, sier Edith Ja
kobsen, kjemiker hos nærings
middeltilsynet.

- Vannet er ikke helseska
delig, bakterieprøver viser 
normale verdier, legger hun til.

Kjøpere uvitende
Tromsø Eiendomsmegling AS, 
som selger høgskolebygget, 
har ingen opplysninger om 
den elendige drikkevannskva- 

liteten i Strandveien 8:
- Det er kobberrør inne i 

bygget, så vannkvaliteten må 
vel være den samme som el
lers i området, sier Pedersen 
ved Tromsø Eiendomsmegling 
AS. Heller ikke takstmann Hel
ge Lauritzen, som satte en ver- 
ditakst på 42 millioner kroner 
for bygget, var klar over at 
vannet ikke kan drikkes:

- Dersom noen hadde gitt 
opplysninger om dårlig vann
kvalitet, ville vi ha nevnt det
te i taksten, sier Lauritzen. Han 

OVERDIMENSJONERTE: Rørene i høgskolebygget har så lav 
gjennomstrømmning at store mengder rust og humus samler seg 
i drikkevannet.

presiserer at vannet ikke tren
ger å ha noen innvirkning på 
salgsverdien.

Kommunaldirektør i Trom
sø Kolbjørn Bjørkestad, sier til 
Utropia at rørsystemet i høg
skolebygget er den kommuna
le byggforvaltningens ansvar.

- Hvordan vurderer kommu
nen drikkevannet i forhold til 
brukerkvaliteten i Strandveien 
8?

- Vi har ikke fått noen kla
ger på vannkvaliteten, sier 
Bjørkestad.

Student 
rabatt

Rabatten gis ved visning 
av gyldig studentbevis og 
betalt semesteravgift. 
Rabatten gjelder varer til ordinær pris.

expert Op) 
elektromarked 
midt i sentrum!

J.M.HRNSEN 8
Storgt. 56 tlf 77 66 55 00

Stakkevollvn 
tlf 776 19770

Åpent 10:00- 
24:00 alle dager -<

£lsn <yij. Nystue
Vestregt. 1, tlf. 77 65 64 31

Forhandler for SINGER og PFAFF

Markedsplassen tlf 776 82254

«ir »
STUDÉNTENE» EGEN SLAKTER

Skippergata 15

BOUTIQU
Storgt. 89 og Jekta 

tlf 77 60 19 80
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JAGET: Rune Hogseth og andre hovedfagsstudenter på MH-.bygget står i fare for å miste sitt nåværende lesesaltilbud.

ASIA 2000
- Den første norske Asia-konferansen 

(NORASIAI) 
Sundvolden hotell, Ringerike,

5. -7. juni, 2000

Asia er på manges dagsorden, men mange i Asia har 
også sin egen dagsorden. Tross kriser og raske endringer 
er Asia vel beredt til å ta spranget inn i neste årtusen. Det 
er på høy tid å ta Asia alvorlig i Norge. Asia-kunnskapen 
i Norge er spredt og tilfeldig, men mer variert og mer 
rikholdig enn de fleste er klar over. Nettverk for 
Stillehavsasia-studier arrangerte i januar 1999 en 
fagkonferanse om forskning på Asia i Norge. Nå er tida 
kommet til å gå videre, nemlig å gjøre mangfoldet i norsk 
Asia-kunnskap og Asia-forskning bedre kjent og å vise 
utad at det faktisk finnes et ganske sterkt og variert 
fagmiljø innen norsk Asia-forskning. Konferansens faglige 
tyngdepunkt vil være samfunnsorientert og humanistisk 
forskning, men andre fagfelt er også velkomne til å delta. 
Konferansen vil være en god anledning for norsk 
offentlighet og andre interessenter til å bli bedre kjent 
med norsk Asia-kompetanse.

På denne bakgrunnen vil vi gjeme invitere alle i 
Norge som jobber med Asia i studie- og 
forskningssammenheng til å ta del i den første 
norske Asia-konferansen. Den vil finne sted i vakre 
omgivelser på Sundvolden hotell på Ringerike 5. - 
7. juni 2000. Konferansen vil starte ved lunchtider 
den 5. og vare ut den 7. juni. Arrangørene vil dekke 
alle konferanseutgifter, men deltakerne må belage 
seg på å betale for sin egen reise.

Vi oppfordrer alle som gjeme vil foreslå temaer til 
sesjoner, paneler, verksteder og seminarer om sjøl å 
presentere forslag til opplegg og deltakelse innen 
tidsfristen.

Frist for tilmeldning av forslag til egne presentasjoner, 
sesjoner, paneler, verksteder og seminarer: 20. januar 
2000.

Påmeldinger, forslag og forespørsler rettes til 
Harald Bøckman på e-post: 
harald.bockman@sum.uio.no

Teater Kanel

Dårligere lesesaltilbud?
Administrasjonen ved 
MED-fak vil omgjøre 
tre av studentenes 
lesesaler til kontorer 
for sine ansatte - 
foreløpig uten at stu
dentene er tilbudt et 
tilfredsstillende alter
nativ.

Vegar Andreassen
Asbjørn Bartnes (foto)

Fakultetsdirektør Jann Gamnes vil 
på denne måten frigjøre kontor- 
landskap på plan 9 i MH-bygget 
for å kunne samle en stadig vok
sende administrasjon. Forslaget 
vil ramme til sammen 21 hoved
fagsstudenter på Institutt for me
disinsk biologi og diplomstuden- 
ter på Sivilingeniørutdanninga.

Verre tilbud
Disse ble først tilbudt en felles 
lesesal med dårlig ventilasjon i eta
sjen under de laboratoriene de be
nytter.

- Et uakseptabelt forslag, men
te studentene, og fikk tilbud om å 
bruke et møterom i tillegg til den 
nevnte lesesalen.

- Jeg har ingen problemer med 
å skjønne at plassbehovet er reelt, 

men hvorfor må det gå ut over 
studentene? spør Rune Hogseth, 
hovedfagsstudent på Institutt for 
medisinsk biologi (IMB), og han 
får støtte av Studentenes arbeids
utvalg (AU) ved MED-fak:

- Studentene vil ikke flytte ut 
fra de lokalene de disponerer i dag 
før det står klart et like bra tilbud 
som det som er i dag, heter det i 
referatet fra AU-møtet av 2. de
sember, som samtidig fastslo at 
kravet om en samlet administrativ 
virksomhet ikke kan veies opp mot 
studentenes arbeidsvilkår.

Ballen over til studentene
Ettersom studentene ikke kunne 
godta forslaget fra fakultetsdirek
tøren, forsøkte AU i samråd med 
noen av de berørte studentene å 
komme med konstruktive løsnin
ger som kunne aksepteres. Å ta 
opp denne saken nå, midt i en 
travel eksamensperiode, er et sær
deles dårlig valgt tidspunkt, sier 
Ellen Wang, fjerde års 
siv.ing.student, og AU-represen- 
tant.

AU ved med-fak fastslo i et 
skriv til fakultetsdirektøren at in
gen av de forslagene som forelå 
kunne aksepteres, og at de ikke 
anså det som sin oppgave alene å 
finne nye løsninger, pga. man
glende forutsetninger:

- Vi kjenner lite til hvordan uli
ke rom utnyttes i dag og hvilke 
muligheter som vil foreligge i nær 
framtid, uttaler AU og står fast på 
kravene om at nærhet til laborato
riene, tilfredsstillende ventilasjon 
og flere rom med maks. ti studen
ter på hvert rom må oppfylles der
som en løsning skal kunne aksep
teres.

I dialog
Fakultetsdirektør Jann Gamnes av
dramatiserer oppstyret:

- Situasjonen er på ingen måte 
fastlåst. Vi er i dialog med studen
tene og vurderer nå andre løsnin
ger, sier han og har stor forståelse 
for studentenes reaksjon på det 
første tilbudet de ble forespeilet.

- Vårt ønske er å optimalisere 
ressursbruken når det gjelder are- 
alplass. Det er faktisk administra
tivt ansatte som i dag står uten 
kontor, påpeker Gamnes, og sier at 
siktemålet med forslaget var å sam
le og samordne administrasjonen.

- En bedre funksjonelt organi
sert administrasjon arealmessig vil 
tjene både studentene og de an
satte, fortsetter han, og sier det blir 
feilaktig å se på dette som en kamp 
mellom studenter og administrativt 
ansatte.

- Vi ønsker å finne ei løsning 
alle kan leve med.

Teater Kanel (Studentteate- 
ret) søker instruktør til opp
settingen av stykket "Hvem 
er Ernest" av Oscar Wilde. 
Stykket skal settes opp i fe
bruar/ mars, og vi ønsker in
struktør snarest mulig. Er 
det ellers noen som er inter
essert i å hjelpe til med tek
niske ting i forbindelse med 
oppsettingen blir vi glade om 
dere vil ta kontakt med oss.

mailto:harald.bockman@sum.uio.no
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Konstituerende studentstyremøte:

Håndplukking og kaos
- Jeg ønsker å ta opp tråden fra mine forgjen
gere, men også tenke selv, sa den nyvalgte 
studentstyrelederen Ellen Øseth på et spen
nende og intenst konstituerende studentstyre
møte sist onsdag på Mack-Kjelleren.

Vegar Andreassen
Halvor Johannes Lie (foto)

I kampen om ledervervet tok 
Ellen Øseth (20) en klar seier 
over motkandidat Arne Gya fra 
Sosialdemokratisk Studentfor
ening med 18 mot 5 stemmer. 
Øseth kommer fra Skaland på 
Senja og representerer Sosia
listisk Studentlag (SSL) og er 
helt fersk student ved UiTø - 
uten at hun tror det byr på 
problemer:

- Det trenger ikke å være 
negativt å være fersk, så len
ge man er ydmyk og innser at 
man ikke kan alt.

Røde ledere
En spennende nestlederkamp 
fulgte, der både Bjørn Egil Jo
hansen (SSL) og Tor Arne 
Morskogen fra Moderat liste 
stilte som kandidater mot Gya. 
Det måtte to valgomganger til, 
den siste mellom Johansen og 
Gya, der førstnevnte kom best 
ut med 14 mot 9 stemmer, og 
samtidig tok vervet som inter
nasjonalt ansvarlig. Dermed 
har SSL både leder og nestle
der.

Etter at de to lederkandidate
ne var blitt valgt ble det gitt en 
pause for at Øseth og Johansen

kunne få håndplukke de to re
sterende kandidatene til Student
styrets arbeidsutvalg. Energisk 
lobbyvirksomhet og debatt ble 
foretatt mens resten av repre
sentantene pent måtte finne seg 
i å flytte ut i kafélandskapet grun
net en fadese av Mack-Kjelle
ren.

De to lederne endte opp med 
å innstille Grethe Karlsen, nylig 
avgått sekretær ved studentar- 
beidsutvalget ved SVF, til ver
vet som utdanningspolitisk an
svarlig, og Torbjørn Nygård, før- 
stevara til Sosialdemokratisk 
studentforbund (SSF), til vervet 
som velferdsans varlig.

Møtekaos
Etter pausen tok møtet en ka
otisk vending. Under særs 
uheldige omstendigheter skul
le Studentstyret debattere og 
votere over ledernes innstil
ling. Etter iherdig motstand fra 
Rudi Christensen (Jur.fak.) og 
Kristian Lindhartsen (Mode
rat liste) som mente de råden
de forhold var uforsvarlig, 
valgte likevel Studentstyret å 
ta innstillinga opp til votering. 
En meget amputert debatt fulg
te før kandidatene ble valgt inn 
med overveldende flertall.

Også to studentrepresen-

PRELATER: Det nye Studentstyret skal preke studentenes sak.

tanter til Universitetsstyret og 
én til styret i studentsamskip
naden ble valgt - henholds
vis Sigrun Høgetveit Berg og

Asbjørn Bartnes - og Jon Chr. 
Fløysvik Nordrum, som gikk på 
gjenvalg til samskipnadssty- 
ret.

Vanskelig åpning av studentstyreåret
Mackkjelleren gjorde utvilsomt 
sitt, men også dette års Stu
dentstyre må ta noe av skyl
den for at enkelte omstendig
heter slo uheldig ut for møte
deltakerne på det kommende 
Studentstyrets konstituerende 
møte.

Vegar Andreassen
Halvor Johannes Lie (foto)

Grunnet trippelbooking av lokalet ble Student
styret jaget ut, og måtte fortsette møtet i en krok 
av kafélandskapet - med andre gjester strøm
mende forbi i tillegg til plagsom bakgrunnsstøy.

Om ikke det var nok, så ble det også avdek
ket klare svakheter ved reglementet. Det var 
første gang den nye konstitueringsordninga 
ble tatt i bruk, og usikkerhetsmomentene duk
ket opp da de to lederne skulle presentere sin 
innstilling til komplettering av arbeidsutvalget 
for Studentstyret. Det var for eksempel ikke 
klarhet i videre framgangsmåte dersom Student
styret ikke godtok ledernes innstilling.

Spesielt Rudi Christensen fra JUR-fak var 
ikke nådig:

- Studentstyret plikter seg til å følge regle
mentet. Det er tottijf uansvarlig å fortsette un
der disse forhold.

Midt i dette k®ét tok Kontrollkomitéen 
uoppfordret en akfiVioIle i diskusjonen, samt at 
representanter fra det sittende AU grep ordet 
for å snakke varmt om intens jonen ved den nye 
ordninga.

JAGET: Studentstyret måtte etter hvert ta plass blant de andre gjestene i lokalet 
grunnet en trippelbooking av Mack-kjelleren.

av møtet kom det et ønske om å 
at det sittende Studentstyre 

or vedtaket om ny konstitue- 
iv AU da de nødvendige regle- 
r ikke har blitt gjort.
AU beklager forvirringa som 

:ar ikke selvkritikk, og påpeker
at:

”VaIet vart gjennomført etter alle demokra
tiske krav, og at utfallet vart særs bra for det

vidare arbeidet i studentdemokratiet, for UiTø- 
studentane,” heter det i en uttalelse fra det 
sittende AU, som fortsatte:

”Da det på eit tidspunkt likevel vart skapt 
lettaS-e forvirring kring detta, kan det skuldast 
båoitheldige omstende med flytting av møte
lokale i pausen, og at det vart stilt spørSinål til 
klårleiken i reglementet, sjølv om det ikkje gjekk 
ut på den paragrafen ein haldt seg til i den 
aktuelle saka, nemleg valet av nytt AU.”

KOMMENTAR

Tivoli
Det er spennende tider i stu
dentdemokratiet. Nylig ble det 
vedtatt en demokratisk tvilsom 
konstitueringsordning for Stu
dentstyrets arbeidsutvalg, og 
sist uke skulle denne utprø
ves i praksis av påtroppende 
Studentstyre. Det hele kunne 
nok ha forløpt smertefritt. 
Uheldige omstendigheter gjor
de sitt for å overdramatisere 
uro-momentene, ikke minst 
Mack-Kjellerens trippelboo
king av lokalet. Det må likevel 
påpekes at Studentstyret selv, 
det forrige riktignok, også stod 
for regien. Rammen var utvil
somt satt av NSU Tromsø. 
Med copyright, sannsynlig
vis.

Dermed grenset møtets 
gang opp mot det parodiske. 
Jaget ut av møtelokalet og 
presset opp i en krok med en 
jevn strøm av forbipasserende 
ble det avduket klare regle- 
mentsmessige svakheter. Vide
re saksgang var langt fra klar
lagt. Reglementet sa Ute om hva 
som ville skje hvis Student
styret ikke godtok de to nye 
ledernes innstilling. Kontroll
komiteen, både av- og påtrop
pende, hadde sine synspunk
ter og tok uoppfordret ordet, 
som en slags autoritær poli
tisk kilde med hånda på lov
samlinga. Forvirringa rådet, og 
andre grep taleretten og snak
ket varmt om intensjoner. De 
gamle var fortsatt eldst.

Kanskje er det der demo
kratiet ligger begravd? Med 
den nye konstitueringsordnin
ga har avtroppende og garve
de studentpolitikere sikret seg 
sterk innflytelse på utvelgel
sen av sine etterfølgere. Slik 
det ble i år, med to forholdsvis 
ferske ledere, er det opplagt at 
noen har trukket i tråder. Og 
nevnt navn. Muligens blir ut
fallet til det bedre, men på be
kostning av hva? Spesielt de
mokratisk er det i hvert fall 
ikke.

En annen følge av nyord
ninga'er at den legger opp til 
økt fraksjonering. Spill og 
kamp ble resultatet. Og selv 
om innstilte kandidater må 
godkjennes av Studentstyret, 
har sistnevnte mistet mye av 
sin råderett. Når da i tillegg de 
ytre omstendigheter er ytterst 
beklagelige, kan man virkelig 
spekulere i om det nye arbeids
utvalget er representativt.

Med kun politisk valgte re
presentanter til valg, og en 
særs politisert debatt, er det 
også verdt å spørre seg om 
fakultetsrepresentantenes inn
sats. Hvorfor kom ikke den 
grupperinga med flest manda
ter bak seg mer på banen? Der
imot fikk en liten politisk grup
pering, SSL, både leder og 
nestleder. En interessant tan
kerekke åpner for et særdeles 
ensidig AU, noe som kanskje 
kunne fått gjennomslag da den 
påfølgende debatten var holdt 
i bånd av forholdene.

Ja, jeg ropte etter brød og 
sirkus, men dette var tivoli. Og 
det blir man bare kvalm av.

Vegar Andreassen
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250 milliarders 
bransje FISK 2000 — kunnskap på hjell?
Torskekrise, sort hav 
og kvotehandel som 
nærmer seg svarte
børs virksom het til 
tross - fiskeriminister 
Peter Angelsen tror 
fiskerinæringa får en 
inntekt på 250 milliar
der kroner om tretti år.

Marianne Søndmør

Mye av det svartmalte bildet som 
tegnes av norsk fiskerinæring, skyl
des dels medias framstilling, dels 
myter innenfor næringa, ifølge 
Angelsen. 1999 er tredje året på 
rad med sterke reduksjoner i to- 
talkvota for norsk arktisk torsk.

Fiskeriministeren har forsikret at 
neste års avtale med Russland om 
torskekvota ligger på et aksepta
belt nivå og sikrer oppbyggingen 
av gytebestanden.

Lønnsom fremtid
- Sett i et tredveårsperspektiv kan 
den norske fiskerinæringa få en inn
tekt på 250 milliarder kroner, mente 
Angelsen. Her må forskningsmid
ler settes av, slik at man oppnår en 
mest mulig lønnsom produktutvik
ling.

- Når vi vet at mesteparten av 
verdiene som skapes i hovedsak 
går tilbake til distriktene, skjønner 
vi at vi har et visst ansvar, avslut
tet Angelsen på FISK 2000 konfe
ransen.

Interessert i en 
studieperiode 
i utlandet?

Frister
♦ 15.mars: Erasmus-, Barentsplus-,

Nordplus- og 
Nordlysstipend for 
utreise høst 2000

Nyheter
♦ Avtale om studentutveksling med 

Roskilde Universitet, Danmark, alle 
fagområder og ISCTE, Lisboa, 
samfunnsfag

+ 15000 kroner i stipend fra
Lånekassen til forberedende 
språkkurs før delstudier i utlandet 
(ikke engelsk, dansk eller svensk)

Kontakt:
+ Internasjonal konsulent ved ditt fakultet
♦ Internasjonalt studentkontor i Studieavdelinga, 

3.etg. Administrasjonsbygget 
www:adniuit.no/studie/fbreign

Flotte ord og bestillingsoppdrag i form av kyn 
dige foredragsholdere fant sted under FISK 
2000. Likevel lite nytt ved avrundingen av et 
årtusen. Vi har tro på kunnskapen - tør vi bru
ke den?
Leif Edvisson sto for et av de mest 
inspirerende foredragene under tit
telen ’Intellektuell kapital - den vik
tigste ressurs i framtidens bedrif
ter”. Edvisson er ansatt ved Senter 
for framtidsforskning hos den 
svenske bedriften Skandia.

Intellektuell kapital
- Vi må satse på kunnskapsnoma- 

dene, oppfordret Edvisson og vis
te til de tusener av høyt utdannede 
folk som beveger seg mellom be
driftene og er leverandører av kunn
skap - slik tilfellet er i Silicon Val
ley. I følge Edvisson er kunnskap 
et resultat av skjulte ideer eller "hid
den values”.

- Ideer er signaler i hjernen og 
dermed ubegrenset. I boken How 
to learn to think like Leonardo da 
Vinci finner man mye gammel vis
dom som er særdeles aktuell for 
norsk fiskerinæring. Viktigst er det 
at dere lærer å se ting fira minst tre 
perspektiver, forkynte Edvisson.

Ifølge fremtidsforskeren var det 
i en periode populært å anvende

Tromsø College Building 
for Sale

The Faculty of Engineering and 
Economics building in Strand
veien 8 is for sale - but with 
terrible drinking water facilities.

Standing water within the pi
pe system makes the faucet wa
ter smelly for the students at 
the Faculty. And how Tromsø 
County has offered the build
ing for sale without giving in
formation about the students’ 
complains.

The contents of iron, which 
colour the water and make its 
bad taste, have been over 200 
times higher than recommended, 
is shown in laboratory reports 
conducted by næringsmiddel
tilsynet.

Worse Reading Room 
Facilities?

Three reading rooms in the MH- 
building are wanted by the ad
ministration Faculty of Medici
ne in order to fill the need for 
more offices for its employees.

The affected parties, 21 stu
dents in total, are postgraduate 
students in the Department of 
Medical Biology and Diploma 
students in the Department of 
Computer Science, and were at 

uttrykket ”brainpower”. Mennes
ket har et klart behov for å kunne 
måle kunnskap, men mangler et 
system for å gjøre det. Leif Edvis- 
son brukte James Watt, oppfinner 
av dampmaskinen, som eksempel:

- Watt skjønte nokså tidlig at 
man må måle energi med en annen 
enhet enn hestekrefter, hevdet Ed- 
visson.

Trendene fira amerikansk næ
ringsliv er ikke nye, men stadig 
aktuelle, slik vi har sett innenfor 
’’knowledge management”, fort
satte Edvisson og pekte på resul
tatene av å tenke ideer ved siden 
av det å trene seg opp til tenking.

- I dag har de fleste av dere 
ikke tid, eller kanskje prioriterer 
dere ikke ideene. Dere prioriterer 
ren produksjon. Hvordan skal det 
da gå med kunnskapen deres når 
vi for eksempel vet at et land som 
Sør-Korea uteksaminerer flere 
Masters of Science enn England, 

* English summary
first offered a reading room with 
bad ventilation in the floor be
low their laboratories.

- Totally unacceptable, said 
the students who are now en
gaged in a dialogue with Facul
ty administration.

- We do believe that we can 
reach a solution everyone can 
find satisfying, said Faculty Di
rector Jann Gamnes.

New Students’ Board 
Leaders

- I would like to continue the 
work done by my predecessors, 
but also contribute with my own 
thoughts, said the new-elected 
Students’ Board Leader Ellen 
Øseth in an exciting and inten
se opening of the new Students’ 
Board last Wednesday at Mack- 
kjelleren.

Øseth (20) won the Leader’s 
hat by a mile in competition with 
Arne Gya from the Socialde
mocrats. The young female is 
from the island of Senja and is 
in her first term at the Universi
ty of Tromsø. She is represen
ting the Socialist Students’ As
sociation (SSL).

In an exciting contest for the 
Second Leader position, both 
Bjørn Egil Johansen, SSL, and
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Frankrike og Skandinavia til 
sammen?

Rekruttering
Det er begrensninger for i hvilken 
grad en næring kan engasjere seg i 
politiske avgjørelser. Viktigere for 
bedriften er hva den kan gjøre over
for nye folk som vil inn:

- Det er viktig at studenter i 
fiskerifag også betraktes som leve
randører (av kunnskap, red. annm.), 
ikke bare som ferieansatte i bedrif
ter.

En mann fra salen reiste seg spo
renstreks og spurte hvoidan man 
får kompetanse inn i ei næring som 
er sesongbasert:

- Studentene er opptatt under 
det viktigste sesongfisket, påpek
te han.

- Her må det mer forsknings
midler inn, mente Edvisson og fort
satte polemisk: - You have the ni- 
lemakers, the ruletakers and then 
the rulebreakers!

Tor Arne Morskogen, repre
senting the Moderates, challen
ged Gya. After two ballots, the 
latter between Johansen and 
Gya, the former got the upper 
hand with 14 to 9 votes - giv
ing SSL both the Leaders in the 
new Students’ Board.

- The French Revolution 
Most Important

In a hindsight through history, 
Einar Niemi, Professor in Histo
ry, points out the French Revo
lution in 1789 as the most cen
tral event this millennium.

- The French Revolution 
marked a watershed between 
“the old” and “the new” world. 
It marked the beginning of the 
end for a number of central so
cial tendencies rooted in the 
Middle Ages.

With a look to the future, 
Assistant Professor Tage Sta- 
bell-Kulø at the Department of 
Computer Science predicts in
visible PCs, and speaks warmly 
and enthusiastically about the 
integration of Information Tech
nology into everything:

- Stating that there has been 
an Information Revolution is 
wrong, this is only the begin
ning.

www:adniuit.no/studie/fbreign
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Tromsøstudenten gjennom tre tiåar

Den første kampen
60-tallet var tiåret da ideen om et nordnorsk 
universitet kom på den politiske dagsorden

Marianne Søndmør

1960-tallet var dominert av skep
sisen til forskning og høyere ut
danning i et regionalt fordelings- 
perspektiv. Historiker Narve Ful- 
sås mener forslaget om å reise et 
universitet i Tromsø muligens 
var det mest kontroversielle av 
reformforslagene innen høyere 
utdanning på denne tiden. Selv 
om universitetstanken ble reist 
langt tidligere, fikk kravet om et 
nordnorsk universitet ingen po

litisk tyngde før i 1960-årene - 
en tid da Tromsø by var i sterk 
vekst: Bro, kommunesammen
slutning, flyplass og universitet 
var noe av det som sto på pro
grammet. Og i 1968 vedtok Stor
tinget å legge et nordnorsk uni
versitet til Tromsø. Altså kan litt 
over halvparten av byens netto- 
vekst siden 1967 tilskrives an
komsten av universitetet.

a 69 nord

Det vesle raude
Anne Grethe Flakstad har vore student sidan 
1976. Studentrollen har endra seg, fortel ho.

Det rosa tiåret

Marit Ljøsne
- Det var spesielt å vere student 
på den tida, mimrar Anne 
Grethe,som no tek doktorgraden 
i Tromsø.
- Me var ikkje så mange, og gjekk 
rundt i raud anorakk og følte oss 
litt tøffe. Kvar dag samlast stu
dentane på Prelaten, det som no 
er Mack-kjellaren. Ofte var det 
kø for å komme inn. Universite
tet var nytt og det var annleis. 
Studentane fekk vere kreative og 
handlande, seier Anne Grethé 
om studentrolla på 70-talet.

- Eg var heimearbeidande to- 
barnsmor og fekk dette god
kjend som eitt år av studiet då 
eg hadde tradisjonelt kvinnear
beid som fordjupningsemne. Eg 
hadde eigen rettleiar, skreiv arti
klar til tidsskrift og var oppe til 
eksamen i husmorjobben. Dette 
var særs lærerikt. Det var mykje 
opp til studentane sjølve korleis 
studieopplegget skulle vere, for
tel Anne Grethe.

- Tverrfaglegheit og lands- 
delrelevans var to målsettingar

for universitetet. På mitt insti
tutt, det samfimnsvitskaplege, 
hadde me fire hovudfelt: etniske 
relasjonar, skuleforsking, lokal- 
samfunnsforsking og sosialpo
litikk, og studenten skulle sjølv 
velge ei problemstilling som var 
relevant for lokalsamfunnet. Det
te kunne til dømes vere fråflyt
ting frå distrikta. Det var viktig 
at me kunne nytte lærdommen 
her oppe. Dette var eit universi
tet som ville styrke Nordkalot
ten.

På Odd Berge-bygget hang 
det alltid store plakatar. Student
ane følte seg plikta til å vere en
gasjerte. Me hadde stort samvit. 
Samfunnet verka kanskje meir 
dynamisk på den tida? Ting 
skjedde i samfunnet som eit re
sultat av idealismen. Alta-aksjo- 
nen er eit døme. Den var godt 
planlagt. Studentane hadde til 
og med klorvatn for vask i telt
leiren. Eg trur Alta-aksjonen i 
stor grad var forløpet til at sam
ane vart tekne på alvor. Det nyt
ta å engasjere seg.

Hanne Stien

For 90-tallsstudenten er 80-tallet det tiåret der pastell, 
høyvannsbukser og Dynastiet kanskje er det som 
blir husket best. Men tiåret var vel også noe annet?

Ved Universitetet i Tromsø stag
nerte studenttallet drastisk på 80- 
tallet. Den største kampsaken ble 
derfor studentrekruttering. Må
let om å få en større studentmas
se ble likevel ikke nådd før på 90- 
tallet. I kampen om studenter ble 
det forsøkt å gi et utvidet studi
etilbud ved landets nordligste 
universitet, og dette resulterte 
blant annet i at Det juridiske fa
kultet ble en realitet.

Studentpolitikken var ikke 
som på 70-tallet bare en kamp 
mellom SV og AKP-ml. Ei ny po
litisk fløy kom på banen, og det 
røde opprøret fra 70-åra blek
net. Tromsøstudentene var li

kevel radikale. Ørjan Holstad, 
studentrådsleder i 1987/88, for
teller at studentene nektet å ta 
imot penger til studentboliger fra 
oljeselskapet Total fordi selska
pet opererte i Sør-Afrika.

- Kantinene var fora for dis
kusjon, både politisk og faglig. 
Det var som å sitte på kafé, men 
røykeloven drepte nok denne 
stemningen, mimrer Holstad. Han 
tenker tilbake på et universitet 
med bare 2000 studenter, der det 
tette miljøet nok gjorde det lette
re å engasjere seg. Likevel øn
sker ikke den tidligere studenpo- 
litikereren å forherlige fortida. Det 
var ikke alltid lett å få folk med på

notene, men studentene var flin
ke til å ta i bruk alternative virke
midler.

- Diskusjonen rundt student
demokratiet var også på den tida 
stor, og vi forsøkte å holde på 
allmøtet slik at det direkte demo
kratiet ble opprettholdt. Allerede 
da viste tall at umevalg ville sen
ke studentenes deltagelse, sier 
Holstad, og tenker på tiden da 
400 studenter samlet seg for å 
diskutere studiefinansiering og 
boligsituasjonen. Ut fra engasje
mentet hans høres det ut som om 
han hadde en fin tid som stu- 
dentpolitiker på tiden da tennis
sokker ennå var inn.
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Med tiden forandrer ting seg. Og når ting forandrer seg, da for
andrer også tiden seg. Derfor er ikke tiden det den en gang var.

Beretningen om
en studentavis gjennom vekst og fall

STUDENTAVISA 
I TROMSØ ~

toiST rmocRKSsiv «mi

' od Sos.l ront stiller til val!
s»é s 45

Faksimile 1979

1970- tallet

Fra å være en idealistisk 68er prosjekt skrevet 
av glødende sosialister, har Utropia gjennom 
en 25-årsperiode gradvis forfalt henimot nok et 
fordummende tabloidorgan.

Fra å ha et ektefølt 3.verden-per- 
spektiv på alt fra studentpolitikk 
til fagkritikk, har Utropia blitt re
vet med i den allmenne norm- 
oppløsningen som har funnet 
sted i de tre siste tiår.
Mens studentene i fordums tid 
marsjerte i demonstrasjoner i 
solidaritetens navn, lusker de i 
dag til byens barer for å drikke 
grådighetskulturens favn. - den 
gang, talte avisa det røde ord på 
klassekampens grunn. Nå snøv
ler man i takt med øldrikkende 
slasker blottet for åndelige ver- 
dier. La oss håpe at forenkling- 
ens snikende grep ikke vil fort
sette å legge seg om redaktører 
og journalister, og tabloidjour- 

av Harald Groven

nalistikkens injurierende ånd 
ikke vil forsimple Utropia og 
dens lesere. Vi lever i en tid der 
lokal verdiorientering har blitt 
slukt av global kommersialise
ring. I en æra av masseforbruk, 
hvor reklamens makt tilsideset
ter ekte menneskelige verdier, 
blir tverrkulturell forståelse den 
varmende bremsekloss som kan 
stoppe den kommersielle flod
bølge. Den globale massekultur
ens kunstig skapte behov har 
langt på vei erstattet den kritis
ke intellektuelles aktive søken 
etter reelle menneskelige verdi
er. La Utropia i det neste årtusen 
bli et organ for den frie diskurs i 
et fritt offentlig rom.

Faksimile 1999
— 1990- tallet

Forrige 25 år på de neste seks sider:
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70-tallet 80-tallet 90-tallet

Den kapitalistiske krisa
rammer også
studentene

Samskipnaden har vedtatt husleieakninger på 
17% på stndentbyenø i 1978. Detta blir ikke til- 
strekkelig kompensert gjennom ekta borteboer- 
stipend tr& atatens side. Videre har Stortinget 
nylig vedtatt at renta på stodfølån i Statens 
Lånekasse skal ake fra 6.5 til 7,5%. Den nye 
rentesatsen vil også bli gjort gjeldende for ikke 
tilbakebetalte tå» som er opptatt for 1/1-78. 
Dessuten arbeides det i Finansdepartementet 
med at tilbakebetaltngsttda skal skjseres ned eg 
at rentefrfheten i «tadietida sfcal fjernes.

Alt de tte betyr at
- boutgiftene og leveomkostningene heves,
- gjeldsbyrda oker,
- termtataelepene for tilbakebetalinga blir 

større.
Den okonomtake situasjonen for studenter og 

akademikere blir med andre ord klart forverra. 
Dette kommer i tillegg til at kostnadsnormen i 
Lånekassa er før lav og at stipendandelen de 
siste ti åra har «nnket jamt.

SE SIDE 6

Raud Front Student-
leir 14. - 20.8.

C» C7

På Raud Front-leiren i år, i nærleiken av Tromsø, vil 
følgjande hovudemner verta diskutert:
♦ Krigsfaren og prinsippa for folkekrig.
♦ Revolusjonær interessekamp.
♦ Haustens Stortingsval og Raud Valalianse.

tikarar og studiar av verda 
i dag.

Analysa til AKP(m-l) er 
den einaste som er i sam
svar med analysa til Kinas 
kommunistiske parti under 
Mao Tsetung og under Hua 
Kuo Feng. (AJKP(m-l) er 
også det einaste partiet i 
Noreg i dag som førebur 
arbeidarklassen og folket 
til krig, og det einaste 
partiet som veit korleis 
krigen kan vinnast. Vi har 
mange erfaringar å byggja 
på, frå Noreg og frå heile 
verda. Kampuchea,
Vietnam og Laos har synt 
all verda at det går an. 
Erfaringane, frå siger og 
frå nederlag har AKP(m-l) 
oppsummert. Om krigsfar
en og prinsippa for folke
krig er det eine hovudtema 
på leira i år. 

taktikk vere, kva er 
fienden sin taktikk, korleis 
skal kampen mot underku
inga bli ei verkeleg masse
rørsle blant studentane, og 
kva er prespektivet pa 
kampen vi fører for 
interessene våre. Dette er 
nokre av dei spørsmåla vi 
vil ta opp i denne disku
sjonen.

Det tredje hovudemnet 
er stortingsvalet til haust
en, kvifor stiller kom
munistane til val når vi 
fullt og heilt avviser at vi 
kan bruke Stortinget til 
reformer som lettar 
byrdane for folket?

Kommunistane brukar 
valkampen og evt. talar
stolen i Stortinget til å 
avsløre for fleire at vi lever 
under borgarskapet sitt 
diktatur, sjølv når borgar-

Veggaviser er en viktig del av det demonkrati 
på leirene.

Stor variasjon på kantine 
prisene i Tromsø
Forholdsvis dyrt hos Samskipnaden
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70-tallet 80-tallet 90-taIlet

at alkoholen er med på å holde opp en 
omfattende sieving og passivisering 
blant studentene og i folket ellers. Hvor 
stor denne sløvingen og passi viseringen t 
skal bli. henger sammen med hvor stor 
tilgangen og aksepteringen av alkoho
len er. Vi kan fort slå fast at i student
miljø er det ingen mangel på noen av 
delene.

ALKOHOLEN SVEKKER 
KAMPKRAFTA!

I forbindelse med de stadig hardere 
økonomiske og faglige forholdene som 
studentene blir utsatt for, er det viktig 
at vi har den fulle kampkraften vår 
intakt. Da må vi nedkjempe ting som er 
med på å svekke denne kampkraften. 
Alkoholen, mener vi, er en slik faktor. 
Vår objektive interesse er derfor å drive 
alkoholbruken så langt tilbake som 
mulig. Både alkoholbrukere og rusgift* 
motstandere har felles interesse av 
dette.

Vi studenter har bare vår egen 
organisering og vår egen -kampkraft å 
lite på. Alkoholbruken lammer både 
viljen og evnen til kamp hos en del av 
oss. Vi må innse at en del av den politi
ske kampen vi fører også gjelder 
kampen mot de som aktivt prøver å 
sløve oss ned gjennom å spre mest 
mulig alkohol blant oss;

Den eneste måten vi kam ramme 
disse på, er:

1) Drikke-mindre alkohol selv.
2) Minske tilgangen på alkohol.

Vi oppfordrer derfor alle studenter 
om å redusere» helst kutte helt ut 
alkoholbruken, og birdra til at flest 
mulig studentarrangement blir alkohol
frie. Fagpolitiske- partipolitiske og 
andre studentlag oppfordrer vi om å 
gjøre egné arrangement alkoholfrie.

Til slutt vil vi sitere aVisen «Tromsø»

RUSGIFTtNE HINDRER
FOLKETS KW

KAMP 
MOT RUSGIFT

22/12-73:

«01 hallen vil sannsynligvis være det 
bestående samfunns beste garanti for 
at det ikke blir noe av de planlagte 
revolusjoner. Studenter som drikker 
Mack-øl er fredelig og vennesæle 
personer».

Alle som er interessert i flere opp
lysninger om Forbundet Mot Rusgift 
kan skrive til: Tromsø FMR, Kaptein- 
veien 19,9014 Håpet

Tromsø FMR.

Side 13

PUNK:

Botemiddel mot mimring 
og nostalgi

Av feme Hagen

Th« ‘30 are Isete i kw»w ’ eanse i'm Bering righi itt 'em,..
Take off your headpones / Hear whiit’s g«W <m>
Yoy can'! livs in »lime tone / Yoe gm tø move os...
lt’« all in ihe musa' > It’s ali in your brain, Ycsu,ve «ved ali the old heks 
f No* it’s all gotia iMage...
Change you? attitude’

(Ray IJaviev fra The Kiake)

F&r tr-tt åjt hk
det. utøttt gføte i tørøhad
un kom ta t ti ster 
r.tey før r-.«-V»ntei*aeS»fte vl 
«ter» wtvttiSter Flate !’*t 
« Anarchy !n lite l.'K». tettSpdt 
av firø unsdommer »’>!<: Salte 
arg Ttee ttéx Ftete*». hfesatetete 
var «pwiten. aggrwie «g 
røftel. Teksten var ksar prøwr 
kalnrtek eg $*««!«*

5 tepet av te?ø Ara hatttte 
rtakmuafikkea ttegenart. Deo 
var blitt rna yg mør tteltettest 
«g «r»>r?nt painsMteerenste og 
atevetale iDerp f’urpie. Yeé, 
f*k øas.t tte
etcre Uteter p* d»nrte fitte 
uttrykte klare røakajois*»» øg 
rastet»»*, fattSttik* høtdnlnxrr 
vfiite i tekister og uttatebter 
ffek, krir Cteptø». l>a»te 
Botete in,f.) J KnglAOi var 
etere deter «v arteekterkteas». 
ungdemmars t tertt mett * 
«teit» r««i»».teSte og ta
setetiss» itevvgelsrr setn 
t.sS». >'«lte«al hwt iftvttt- 
ling* var ttr-prtteerrøttc. Kr».' 
k»n var antes blitt «v*ti kont- 
rserstett ng apoittiek eiter »A 
var den direkte reaksyauw.

l.tes tiregrrsaive ttøgdønt- 
men fra tg>, ø, hegjn»«elMtti av 
W Ara ørtentette «eg i tvteteg 
av tteSastenl rack, eller maa

fast sag tli reite t «ers afte *i 
timsteetttnsantte v|y».kuttum». 
Quick Harry. Jerry l.«te 1»» 
«eta. Holllø» Slø»»*. Kink», 
animate mti. var ptetaelig tør 
tiisae blitt «n msrisit parat! 
te», iler i worsted akutte «tet 
v»re folkete katter mett ysm 
msldUite. tetegnikkteg «F «a 
aiwteiteliak -s»akajt>n»r vise 

kokk forteett Ikke 
ktwte tinr,* atng pottiteka 
ulfryxfe «termer i vssassngen. 
gav tæit opp awnmenheri»ea 
nteiietn muelk* og peilltek « 
fteirteS la® 1 ttt» rayteteS». 
rellgtote jaxeiwfcena te John 
Mr haijghlte. tecswi te! «eg vei 
o«nsA as den farosfo».
meatte dt«cr»f«lteren.

Ttse tte.s 1‘telote og <tel sow. 
atter hvert ttte ttea «Stedte 
tettkrocka» MM og «ttUlet 
rocke» i ørovrresiv reinte*. 
Hotteen var ittettee <ter dett 
tetecr tytfivm».- FA gate: t 
tewbbtetedel som «n asteykka- 
term («r safottæstesspprer. 
Saetlitttg var jmnken terrkjei 
tty lte ail tiniigart. roch I 
M)0tttetnt»g IH IMIIgere er 
«etninvrmngvn maitosn enkel 
og Agon K-.u.siing og ^clittek test 
«entre!» I pueke» he ttwak- 
gr>t|>remr sew ttlag syngér om

Otter, plkar. via, lykkeitg »g 
aiykkelte kj«r:tehet • atm 
tie satsappetektstem vi kjen- 
»«r «S gedt fr» Ofi og «0 tat lets 
r>«?k ~ uigjor teare nantek 
p-inkwfctei kjennetegntw 
Isiae terst og ttenwt gjemmm 
lirovt i**tort »k entte rhettsan g 
tier rtteims benyttes «em et 
velegnet medttsrrs tev jwsiSMsit» 
nfi«»uig«r, .Analyse, «ettatt:. 
kantp <te feramimg sanatt 
iøerer tfe» gsøiitiake prøsete 
rørken.

tniwnfer <3»n sosteie jsaaSt- 
bevegaise» i IgnttettO er pott 
ttgg. ikite leiigr» eoa&etyitesite 
«n«4 H antellghet ... pnntetn 
gJW pfSitlkk «kéy rfijevjaitte 
&Ur Iweiter ittdri gøa sam
me « uttelte en finere «øeia 
m»r>a eiter at «n stel fsunk- 
kand hatKte mntiot bevegei. 
sen «Horte agalatt ttlteet 
«teirts. I «n<ia sterre atnfitng 
Itar etteeisk uttgttnnt gn<|»pert 
«eg mnrf'. bevegsleer søtri 
«Kotk agattiel Rautetns «g 
«Hwte apatest sexlm>. ttefi 
srslnease «tvtkitega tenes 
punkræke» «tyrker ttentse 
letteensteB. <5r<.tm>er «cw 
Oerte ot i'oinr, !.'K Sølt*. K.i»te, 
Mateo»» te tt, er ».!•» '»»«<1 ao,m 
San bittre tti »t pnr.eea ten-

J»e geratntoer I ptaikgrupy» «l.ASH.

gerer ttl & rasStealtarrs øg 
pstt «ser» uttgteesstttteui sm» 
Teltslettt! »r Stert sjtegteattve. 
perspektivretlet. teSr- tettgre 
kviteiettattertrykgentte og te* 
etektettig.

Førrternetette JS tel årteger 
stim teinter ttrt «pjifatteng av 
pariser: fr» te-eperilpe maim- 
ttteOla — rite kan ifcke epttle-., 
éSkSgeai polilteSts. set tteite 
feseriten.: arv •■« teirrte ia seg 
titt Sli Å lytte. <t».nse isg si A. seg 
i»® W gmpiier »øt« Clasfe, 
atikr.-i eé, Wr tette nrigers 
fteteir. f triage ess. tte eil eriart 
«ppttago «i øttnfatnteita ær

gsinkesi tieitøyp er asser! på 
«st 

piwtkm «ntydlg,
«?tF-iRfe.ii«fiwnn #.? 

53ten h&de
maajfca&fc «nn 
tw^:.

S.<; oppgjør OMH 
twfti«? v®Wt hmaf<«•

RoUeft (Fub&k

«."ssh;: Fyr»*?.? .s&kam
Yli »:>{««$« Ul å

StfUiS SlU i>:Å Å J.WF
fk t 1w«r gwit

Fax 1 
ftøkAosirfefeta

Boker sosialister 
ikke kommer utenom

Bygg**
skoteringsfnredrag 
Rjaeanøé tettdt for 
industriarbeidere
i 2Q~ttra, en udog
matisk og iettfat- 
teiig frsuiiBtilSitig

med forkunnskaper. 
Oversatt av 
Time Tryti.
David Bjmwwv.'
Marx ng Engels 
(ikke bare) ior 
uybegyimera

Boka tar det vanskelige skrittet 
fra kritikken av kspitalismua 
Hi en konkretisering av det 
sosiaiiatiske alternativet Om 
plaaøkonomi, stataforfatning, 
demokrati, og alternative aiakt- 
orgittsar «erø arixiiderråd o.l. 
Jørn Svensson er riksdags- 
representant for VPK i Sverige, 
forfatter og marxistisk teore
tiker. Oversatt av Tor Andreas 
Gitlesea.
J»rn 3venaa»«.;
Du skai ta ledelsea og makten 
Kr. 49,—

Dette utvalget tar 
sikte pfi å gi et lett 
tilgjengelig tverr, 
snitt av Marx’ verk, 
med hovedvekt på
politiske og aosiale 
emner. Lagt opp 
med sikte på skoler- 
ingaarbeid, utstyrt 
med en fyldig 
studieplan.
Oesratttt av 
Tam Rtmntw
Marx i ett bind 
Kr. 37

AkademUcerarbeidslecIig- 
het — skremmer det —?
En prat mad forberedende studenter

Bra med aksjoner! 
Lær av Soweto!
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Bebrøet for oljeektperter blir 
ttadig «terre

OLJE OG DATA
Stortingsmeldinga legger for

øvrig opp Ul en gigantisk «ut
klekking» av teknologer fer olje- 
og datasektoren. Dette mk sees på 
som ei svar på statens og kapi
talens behov fer hdgt kvalifisert 
teknologisk personell innafor olje- 
og datasektoren. Farene for en 
slik ensidig og gigantisk vekst 
innafor en del av utdanningssek
toren er etter min mening åpen
bare. Teknctøgiuldaaatnga vil i 
åra som kommer legge beslag på 
store ressurser innefor ut
danningssektoren slik at andre 
fag nødvendigvis må svekkes, Og 
det stor seg selv hvilke fag som 
blir svekket. Fag med et sam
funnskritisk tonhold og fag som er 
lite «appetittelige» for statens og 
kapitalens «fordøyelse» står i fare 
for å bli svekket, ja, til og med å 
forsvinne fullstendig fira universi
tetene. I trett statsbudsjett, på 
utdanningssektoren. er det

Hard l»y
Det var så jsrvia gøy 
det rar vår, adle var forelska 
og vi drakk og pimpg 
Så var det sømmer 
og masse kouBi&g 
vi fyrte rever. fy faea 
Side» blei det børt, ja 
så jeg dr© til henne midt i try ørt 
— flaskene kame vi på svaberget 
så var det vmter.

Studentuka,revy og organisert fyll

TROMSØ FILMKLUBB
«Å se en film på video er som

Studentuka 89 er øver og et spørsmål søm 
reiser seg er: hva var egentlig intensjonene 
med UKA-S9?
Organisert fyll, representert ved «lysløype 
arrangementet», er neppe egnet til å impo
nere mange, Inntrykket som lett fester seg 
er at UKA ble en intern fest jippo far uke- 
funksjonærene.
Ett av poengene med et slikt arrangement 
søm Studentuka må være å markedsføre 
studenter og Universitetet overfor byens 
øvrige befolkning.
En mb spørre seg om UKA egentlig nådde 
ut til byen og det brede lag av studentene. 
Ble dei den festen søm mange hadde håpet 
på.
Det som berget inntrykket av UKA varen 
glimrende revy. Revyen er flaggskipet i be
strebelsene på a bygge opp en god uketra- 
disjon i Tromsø.

Uke styret og ukefunksjonærene har gjort 
en godjobb når det gjelder avviklingen av 
arrangementene. Det hjelper imidlertid 
lite når selve ideen bak studentuka virker 
uklar og heller løst fundert. .
Før neste Studentuke går av stabelen bør 
en gjennomgå hele konseptet. Håpet er at 
vi får en Uke med større bredde i inn
holdet.
Studentuka i år ga rikholdige muligheter 
til å drikke. Derimot varden meget få po
pulærvitenskapelige forelesninger, debatt 
møter og andre spesielle arrangementer. 
Det er slike arrangementer som gir Stu
dentukene i Oslo og Trondheim et preg av 
seriøsitet i tillegg til fest og moro. Så har 
da også ukene på disse stedene stor opp
slutning bland! studenter og befolkningen 
forøvrig.

å høre musikk på telefon».
M «Mr ««Mk» «ctd w "**•***“* øst».

tflwom
— ?Z»w AMmAte* jMh* 

tr* i
— Fra tfcfašorwx?- røg- 

'««< tttt
«ve mad ps G«»-&« *• v»

« «« f»»
’’«<•••• mOc h-.-x-z

«i «•:« «r.
ror kkst i

Jesper H,

Øverste Sovjet besøkte 
det røde universitet

cinrATn?»*O1 i Al JL/iCe

4<*
den. Sua*: ifct
sd 'rrifz- wed sys mwt.

l:Wl Vffi ØKO

- Vi arresterer hvite også.
P Botha

Jeg vet ingenting
Ronald Reagen

Jeg går på allmen litteratur og be 
kranser den siste skanse for livsgle 
den og den frie tanke

Even Arntzen

What demonstration?
M. Thatcher utenfor Akershus

Baby you’re a limousine
I've got plenty of gasoline

Zodiac Mindwarp
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6 UTROPIA
TURBO PASCAL:
Markedets beste kjøp

Dei er pa tide at ttropia tar
opp i seg den største av alle nye 
trender: Data. Derfor kommer 
her ikke nok en bokamneitf :h 
se, men en progranmnmeidet- 
se. _______ _

IMreyfai: Tege Stabe&Kai»

TURBO er kompatsheh med 
standard Pascal med få unnfak. 
De viktigste er at PAGE, GET og 
PUT er utelatt, men i praksis har 
dette liten betydning da TURBO 
er en-bruker rettet. eg de aller Be
ste pmitere kan ta imot ordre tom 
tilsvarer PAGE. GET og FUT vi
ser seg ikke å vatte nødvendig da 
WRITE og READ til og fra fil går 
uten problemer. TURBO bar en 
stor mengde funksjoner i tillegg til 
standard. Full styring av skjerm, 
grafikk, tegning av sirkler, eiipser 
og firkantet, trekke linjer og skra
vere felter mv<

Turbo har en gnmn-type 
STRING (.n.) hvor a setter 
størrelsen nå strengen, MEN 
teksten må ikke fylte strenger slik 
som med PACKÉS ARRAY OF 
CHAR. Man kan også legge to 
strenger sammen: ’“TURBO' 4- 
’-PASCAL’ « ’TURBO-PA- 
SCAL’, bestemme lengden på 
strenger, trekke ut sleistrenger. 
legge mndelstrettger osv. Pc kan. 
seMølgeiig, også sorteres på van
lig måte og skrives at: WRITE 
(navn) vil skrive ut strengen 
’navn' uansett lengde pgtelter inn
hold.

Den norske manualen er godt 
oversatt, med noen få unntak. 
Det viktigste er RECORD. Am 
man slår opp i innhtddsførtegnel- 
sen under R, vil man ikke finne 
RECORD. Det står under POST, 
som henviser til kapittelet som he
ter. fa. RECORDS. Manualen 
forutsetter kunnskaper i Pascal og 
er ingen lærebok. men afie tillegg 
til standard pascal er vist med eks
empler. så dem er det mange av.

Det mest feiWlfaiMte... msd

TURBO-PASCAL er likevel i 
kompilatoren Den kompilerer f 
om fag 50æ ordinære programlin- i 
jer i minuttet på Olivetti M24. På | 
IBM PC omfag 3000 linier/min. i 
Dei er 3-5 ganger raskere enn i 
Micro-VAX i arbeidstiden. Dette | 
blir enda bedre når man legger til i 
at TURBO kompilerer og linker i 
samtidig, altså man får program- | 
mer ferdig kopilert. linket og star- | 
tet med en kommando med denne i 
hastigheten. De ferdigkopilerte : 
programmene kan enten kjøres i 
direkte, legges på fil ferdige til | 
kjøring eller legges på fil uten | 
biblioteket til bruk som moduler, I

Editoren er meget god, og spe- I 
tialfagel til TURBO i Word-Star j 
stil. Alle som har bruk WS vil . 
kjenne igjen alle kommandoene. | 
Den er fis å bruke da curwren au- < 
tomatisk settes under starten på l 
forrige linje, altså ikke i begynne!- 1 
sen av linjen. Det er derfor lett å | 
fage strukturerte kikletekster. I | 
editoren kan man søke etter l 
strenger, bytte eller stryke ut, 
fe.a. fremover elter bakover, ut
heve, flytte blokker over på nye j 
filer on. Når man føst blir kjent ; 
med den vheditoren t VAX virke | t 
Wiig. f j

Kildeteksten legger TURBO på 1 t 
fil i ASCn-formaf så det er lett å | < 
få den printet ut eller overført til I s 
stormaskin mud KERMIT.

TURBO-PASCAL er faget av | 
BORDEAND te. og sammen med i 
kompilatoren får man en del pro- 
grammar, klare til kompilering. | s 
Dvs. krldeteksten er med. Dette i * 
gjfar Bordland med alle tine pro- l 5 
Bukter skrevet i TURBO til TUR- | 
BObrukere. Det mest kjente er l 
TURBO-TOOLBOKS hvor alle ’ "" 
programmene kommer klare til 
kompilering, men også regnerat *
og tekstbehandling kommer slik. <

Ingen av Badlands produkter 1 
er kopieringsbeskvttet: (Kryss i » 
taket fer dei. i ’

JURBOEASGAL kwtor kr. «
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TOOM&B KOMMUNE

«Et samleie kan stundom 
fere til nanrmere

f bekjentskap» (Taå»w«i 
ctif lon aø påtem dvu

Mtivelt ocøortxwv tykdommvf 
»om fj»fc».

HIV-SMITTE
FoSk (Un Imw ut si» wfcwafitet sma maftjj*

HELSEFARLIG

BRUKER HODET FØRST 
dwfat bstius faf

enn «m* sanw»
G»em heSer ikke at

HODET FUNGERER BEDRE 
uten aSkohaS og andre namnger.

STØRRE ANSVAR
09 w txekfcer Me

Iq bli Bfl

BERIKELSE
Kw se«'«r*.

Er du uvMkett
Kontakt-.
Trofflttf
ASPS-proøødvt 
$.1ati>^. ?, ti*» Trønv».
KBen&eiwerxSsIser-.
Mandag ag •orsdeg;.0.10 80 - 14.00. 
Tittdag:.............   M.U.3P - fa.00

.................................... U. 30 - 19.00.

mandag - fredag, dagfed ; (083185 000,
< M85-S5 233 

Won kveld <0831 55 898 - 55 Ofa

----------------------------------------------------------------------------------.

OM
«Dynastiet»

Utropia bar spurt folk i 
ttnlwrsåtetsmilju om de ser 
TV*orfen «DyaaMiebu VI 
spurte videre bvorfor de 
ser, eventuelt ikke ser de», 
og om det er gersoner i se
rien de Ilker spesielt godt* 
<Hvts utvalget av later- 
vjuubjektese skulle være 
representativt, skylden det 
utelukkende flaks,)

fw .-4/wwb» ASL.
—■ AW, «« M
W e/htoder.

Jøg Mer Båe sertew /ur«R 
cteæ er en /or det

sydtmet røøt 
Xt tø&r/Z

Menneskebiielet
Kva ankepunkt var det Mi
chelet og andre hadde? Det 
var menneskebiletet serien 
presenterte for oss som pro
voserte Michelet mest. Serien 
var full av kalde, bereknande 
menneske som nesten gjekk 
over lik for å oppnå det dei 
ville. Michelet meinte vel det
te var eit d&rleg føredøme for 
folket. Me skal ta avstand frå 
maktbeaiær. penaeanskhet

Tbuch me, I want lo feel your<body^ Foto: Trond Davidsen

90-tallet

ET TOPP BETALINGSKOR T. 
SÅVEL INNENLANDS SOM UTENLANDS

GOD SOMMER OG FERIE...

JUtmsaL

- IKiaWd» - (|ia k rø.-)

. C7 7^. Et £<

BR em—S WØøilEl wva I

medvind
-Her i Troms» skjer det ea seldig positiv utvikling. Sa
mene ses tikke tenger på som et sosialt kasus, men som 
en kulturell ressurs, sier Janne Hansen, som er samisk 
studentforenings nyvalgte leder.
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Hårf i nt J A 
til Erasmus
Årets første Hovedallnrøte endte opp med 

en uttalelse som klart stiller seg positiv til 
utvekslingsprogrammet Erasmus, øg opp 
fordrer Universitetet til å sette fortgang i 
arbeidet med å gi Tromsø-studentene ad- 
«»nn tit nvø tmivOT<rift*tr»r i FF-

mer og representanter for Europeisk Ung
dom i hovedrollene. Holdningen til Eras
mus gjenspeilte i stør grad holdningen til 
EF. og Erasmus-debatten He nært knytet 
til EF-spørsmll.
Nå er det onn til hvert enkelt institutt ved

tWlM upi-rr-nrr r-»"1- «»■«»*»» «snarsM utøinr økm«Mø =*« «mm 
«’‘.larMw Sørtg ii«r «*a 

mCf«»witf-wiit- s>W5 m«
t^ssrø-sw» sMøal MM*g aø>« 4* « «**• «saws 

s^tewimSiMew yrf*»^** ug «B gM Me a«*a M—
«» 00' M: V-rv »a*s mMVW » «r ØM! «MMøieM*»«> «*»««e«S
itfanMStøøSvø***. MasgravtøMwwM «MrseWMisseMJr»*

Cfei* «Mø«o*> «*« ase»
ØØØai >i

** M tttMSL »** M* «MM

EF — det fjerde rike?
KRONIKK:

A*
S EFfaw fcrf1*
t':3 iMMh tont-jfevfalfø

sfae tføwttvjø». -Hr«- 
låfaUtt EF btr Mc 
tiden **>rf i «tape -ea 
&>?<*&&&>. oorMbi. 
Anm th&nn ttrøterg 
i Offtfit: tøtø&krø: 
prfcrr tixnuxA »i det 
Ewnpwftfcr t-eXhnu&i- 

**r &&■ 
tfAc, l«#itø&}vMic og 
Miww^iAc nAfKkffr.

ktf W >».
i <*<az -3< «ewø* 

4tAwk > rff 
9C0»>X . f'k A '{&■

Vtrti-rfrfxxtcUirfrf "rfK
trftrftorø? *•> «j;
Sjftrøør ; V«f-T >>K4«<i.

fn/it
'jv« ^c&duåucttt. irfyéd {rf 
w«-xrfc« rf: :*?:«« xntf «■• 
irftrfrfsx»»: rfitiMMCMWriicr >at 
«JrftiA? j’-rfi. rf--X4£jcrøCC4 • 
<4f fcf
tw «f» ««itHø' «ŠJ-.
xvxrfrxswsrf- -.«
Oo.» :rf.rf.rfx;Å:t-rf>»i#rf’.

l>;-rfrfv>>xxvrf.»;-htf«-. '«f J?c4x-.-
'Xrf' <siJ •. røzrø «1» 
JrZrfXv-. Fi-JXrfrfxrf.-

■»»» fddøet «■ >»5 «Ac w>m>- 
te: ':•: «;:rf:ø5«c:.

;x#rfy<-rf> «rf 
rørøtø- pft rfiføXxft : srf 
«sJims i.rfutue- *»• >>-

rfrfMtt «>»> . JWCftrf» 
<cj{ txxrfrfyt? fcxiiøc 

vW4twi 44 9^4

EF - den hvite mann mot resten av verden
Carl Erik Schulz: -Jeg kan M<e tenke meg at England va bu noe mindre mttjøsrin om vi gifter oss med dem!

Jt» HØS^tA ■! M a MMriMmMp 
a«S W. W >8 kw i «jaa f Ur iage» 
mttitMer ta dA avtak bttr et sfap

togttt a* Cørdttem. Mrttrø «ple <t 
tattMttjtMMtewtte. Å fjmw tati,tf nmU 
U fa»r« «ettfaggjeriM røødf faMMø-

te 4itf>aeø> i Itefc T< ter **■ 
rimn rfs wrf fc» ♦ » astd «M

4x * »» Mfaid «A W « M> «Am 
te mtn**# kf. arttc- v» ***> 
acc-rfei*)'» »»: »><cv fTA

om tcMfac røteto ftS

sbd Matted rf«ot <x«»x cr fcMMS.K&rton mmø r* te«kjrt»H^
«MttV*;iMtfdffMVBMMte(af øøMittai 
farfateérc w« i i oppføre wg «mm eø 
mr øir døtt IummmTz KohøMmmmm» Carl 
Ette Sttato «ør fater i «te tale d» fa» 

Sttdlterr «•* EM Th**?*™*' W

Mens vi venter på
Polarinstituttet...

Dette er Utropia sin faste mel- 1 
\ dingsspaite. Savner du noe. tips oss. 
' Kontakt Tomas på Utropia-konto- \ 
• ret vis å vis ISV kantina.

Om vi mot formodning skulle ; 
: få Polarinstitutta før neste num- \ 
i mer så frykt ikke. Spalten fortset

ter likevel. /

Unedomsgudstieneste med Tromsø 
Kristelige Studentlag (TROKS). Tema 
er ‘Ta Gud på alvor" Rom 15.4-7.

Den finske gruppen Rimpparemmi 
holder en konsert med sin egen og mo
derne versjon av finsk folkemusikk.

Tirsdag 8.cfeMmber
Tromsø Kristelige Studentforbund 

holder messe i kapellet på RiTø klokka 
19.00. Ved Jon Kristian Sletteberg

Tirsdag l.desemter
Tromsø Kristelige Studentforbund 

samler seg i Bymisjonshuset i Grønne- 
gau 73 few å spise grøt og drikke gløgg. 
Det er ikke eksamenstelevaM, men ga- 
rantert ukommersielt.

*rci —^a

Onsdag 9-dasember
TcSSU avholder en spiUkveld i dag.

Torsdag 10.dssembsr
DrønS juleavslutning i kantina på 

Lærethøyskølen.

NAKEN NEGER JAGER RASISTER ME» SEMINAR

Lukking
Universitet « Oslo InUctt. 

Universitcttri i Bergen fakket. 
Universiteta i Trondheim lukket. 
Umvenatdet i Tøemhø Igeac.. 
Dette er «ttMwrjatwn far atscocr av 
nye «fadetttertrikøsaea. Sandet 

eneste snvenåMca i landet 
iroådcr Timmw fostsaR prin
sippet ota lik rett til 
utdarmmg levende. Dette er 
prisverdig: Samfunnet
trenger høyt utdannet 
ariwridsknÆ MdM offentlig 

og privat sektor. Spesielt i Nord- 
hiotge «MB «Ir ovtsfar en dypt
gripende krise i «erings- 
giuutdaget. En av flaksene 1 tane 
pl dette, er 1 satse pl køyene 
atrtamnmg og fanfanag. Dette var 
også en av de vikrigtte grønne til 
at Univerwielet i Tromsø He 
opprettet Men hva gør de be
vilgende myndigheter sår åmer- 
resaen far * ta tadamebe er «Une 
can otten gang? fa. da settes 
hikking på dagsorden, og 
UMttttttgøag FtMatattagadeparae- 
mentei kommer logrende med 
Mdcåqptijenda i håndeau Som 
landets eneste åpne urrivenriteset 
må Tromsø til bøtten fartentde 
seg på storiamykk av rtndcnttr 
som ikke bar kommet tan andre 
steder.

0
E

Det er imdysende at et overfylt 
universitetet ødrlrggrr stndie- 
mrijøeL med de kotwkvcnser dette 
inneberer i fonn av dårlig karak
ternivå. aket sosial nød og 
fiafaStpKMKMl btandt stndemette. 
Alle på uoivcnireiet bar et klan 
aatsvar for å gjøre en ekstra innsatt 
far å ta i mat de nye rtadentene. 
Forskere må se utover sin 
vitenskapelige kamere, og stttd- 
entenemå ta sitt ansvar faråstytke 
studiemiljøet alvoriig.

Departementet må ta ansvar på 
sm måle; ved å øke bevdgnmgene 
til høyere utdanning generelt, og 
Universitetet i Tromsø spesielt. 
Men så langt ser det møritt ut fat 
den kanten. At Utdatmings- og 
Forskningsdepertementet, med 
Einar “Lucky Lukk'* Slccasraes i 
spissen, ikke ser fordelene ved at 
så mange ønsker høyere M- 
dannelse. er en fallmerktermg for 
nonk utdanningspolitikk.

BILDET: FOI K OG RØVERE FRA SAMFVMNET, SU (Kl SOS RASISME

Hjelp til 
dataopplæring

Student sem har erfaring 
med programpakke på PC sokes av 
wksen person til dataoppltenng.

Er d» :suw»*«rL m ring 
iKrfiailurfrfuknl An» Tør un» Olø**

W 75øX<

JUSS?

4.avdc!mg juss-studenter 
sokes til nullstilling av 
IQ-apparater

Henv. psykologi gnumfag.

sifittti
Sf SU

snaf 
k wc 
bwcsij 
tuing 
«iMm 
«r kjtm.1 
«ed ilja 
s>-asH.»xi 
triskUtm 
lesejzø 
røsswjMat

csrti^Wi 
«rein

UtctM 

åHftngi 
alte^fuu 

MnMø 

ringa. M 
dr» tall 

titoariøli
Si UK” 

kxr «90

psrvwr 
Wiywei 
av CnMb

krrvorsen 
rr Skeivt 
fcvfsae di 
drl «trø 
awiMt i«i 
vi «aStr»*

Matai 
«r s»«a

-

Afå kan «fattig 
studenter rings 
99 øre minutte^
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STIJDKVTWISA
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70-tallet 80-tallet 90-tallet

I

Politiske korrekte idioter
urlsc av arttcpp Jisvr mcntmksilc Det i 
& KøUeklive skyMbynfe teftet sv
em «kttldrc fot en krupp krone er Ung-t its 
dyrt.

glødende nungd pi crtgsvjetnenl. er del 
mimtrrulfei av politisk kwrckte mennes
ker son» setter vat gittigc preg pi jittdcni- 
miljøs.

1 jkčv-illjBg bar k<»rat»a bmp, men det a 
tegt igjen.

Gkxfende uengasjert»
Sel» RB majonteten karaktenwres av en

if <« fcevttSyzv
f*f.

Vår lids store svøpe er de politisk korrekte idiotene. De eplekjekke meningsterroristene som forgifter vår hver
dag med sitt utrolige engasjement og godhet.

82 prosentforetrekker

Øl foran politikk
et et» gjeng inkcxnpfttertte narsisds*» 

itk* tSterttnter som ikke yet bva »«n foregår I den 
, tyder kraftigste «tens 1 vir sperretintterso-

iniw» lt J denrw Idle tiMdea « st 
g bar invert ar dene muntneret av 
mena er voldsomt i overensstem- 

melse tned den politisk korrekte verden.
Myke verdier, medmenneskelighet og 

tniemavjonali mgusyeracw gjennomsyrer 
divse wrier du «i sitter isj tear i Vef rut 
gym det, tnen kanskje tkke heit i ukt med 
dagens kyniske gewr*s«jr-Y. Kjenneteg
net pi dagens jevne suuleni «r a vidt jeg 
lutt opptattet en fullstendig mangel på en
gasjement i nær. ting, aønet en vedkom 
meades egne lille verden.

Billig samvrttlghst
1 auutbraksiwy skrsien pi Ås har tmtføft rett
ferdig kaffe i une kantiner. Fteen skarve 
knute ekstra kan iiun størte fattige kaffe- 
bonder i Meuso.ig skoSeprsrsiekter i Boli
via.

For en liten krone kan man kjøpe veg 
fri fra tien dårlige samv<tt;giset«i et poll 
l:sk kotrekt menneske Idles ovenfor fattige 
menneske i dert tredje verden, samer lani- 
ge pi grann av trår impcnahrtiske utnyt-

Jublteum
Hvis du ikke bar lagt .-nerle ul det enda si 
har I rrojka 20 års iubtkum i april. I den 
ankdntng trenger vi å komme i kontakt med 
sd mange, og su gamle som tnulrg. tidligere 
utreptoer som det går an

Det skal pt» ul el jubifeuntsmanmer. og 
det skulle stert interessant i here hvixdai 
tidligere utrtptsler symra avisa har utvi
klet seg fra vine nmrkéfiade aner frem dl det 
mer udr fiaerhare vt har ni

Tar data-porno på alvor

Student 
ekstremistenes liste
Kandidater: ?. Pål O. Ekran. 2. PerHa.-aid 
Mynrang. 3. frigunn Evans^n. 4. Run» H. 
Exkianvnti

«Vi i SEL bar vea oss grundig le» av a; politidtg 
ytterliggående har påtati «eg ansvaret loe å frpre- 
wBleie studenter» her pa l.i»iverMietet. V», en frak- 
vjor» fra IMR. har Jertor laget vår egen «ndeatpnli- 
tisAe livw til vaiget *

Slik innledet SEI. progrannnei rin farge dene 
valget, mrn det er urikkctt on-, de virkeiig vd *di latt 
pé alvor Vorepid takioren i dedv progranunet ser id 
til i vaire gjrnaranvyrende. merr de kommer tmsJ 
enkelte gotk «atiris&e poeng, dessverre til feil tvd og 
sted

Arbesde f or lettere eksamener
Mer vtndieiån;og vatn midlertidig løsning vil de 

devaluere dm norske kronea, slrk at studenter letter 
kan tilbakebetale lånet.

Selvfølgelig bedre mat: opprette minst en 
McDonald', restaurant t Hovedgården

"Gii aldri
edm ut på 
Blå rock
cafe!”

*kj»net. «Åta «f faktisk t»«* 
iå«t. Hrmpf...

Nuda OMrUar Efter my- 
kjf k«WM <»f fwåfc» pi JraU-deMB 
er det kjahwft IMJENTIMi 
4»* papir Sbitbuvueo har
øtt fat akkurat e* hwtw id*- 
T) pr» www frvddr åtf W k»ite- 
M I her»* ttv har attrrrw hmae 
d«n meil «tltpjåka dam» i 
h>kalr<...Ja. Ja-fyMa har »kyM». 
lanTatl åkr teaa »«kuar 1 a*>r- 
r<« »«ht *f wa4fut*a*< >«*« 
fonrrMra bar drHf til *y4e» far 
lm«r >i» I sy «f i ba-
*»det ikamu

H »*« Vt ** hy*«

rock» jUH pr«trrrr ti* 
«n*h* på HMMti f«rfi ir i sperjt 
mcf «w i ... Ja. 4m *t4»..Jtattt 
. Mt t>t dirrkU ttirUktaadt 
«artar Kas k karppe opp ***** 
CtefM beWt-Kk4<. wedaa »»•<• 
rrt Wst °f 4r)p i tartee ham. 
Fart får tf t»i i jakk» <»« t «*<• 
t»r tAJtrfH n»*dt nat*. r»fcrrt« 
rr tMfUa«vh ttkje Uctft «on». 
Pi v»t »• piavMTrr tf
Ut MM. wtruh* rxak, i dr« «*■ 
Ut saTeåitwtmrn t ei mih 
a^rrlE AAAAAAAHG!!’

ABr »»r «asMk i M d<4 
hsdtk vore H» fla tur...

Fraværende studentpolitiker

Sniker seg 
inn på nettet 
Alte har bart cm irttemøtt, man langt fra alle har 
kjart seg en tur pi Informaajonamotorveten. På 
MR ør det et problem at etudanter melder seg 
opp i fag som gir røtt til intemattoppkobllng, for 
så å melde seg av eksamen

1<kM. Sc»Srt»f M L K*»h

fnanse

Filmfest i mørketida

IL fhrrt.i:
D«t ftanes ikke noen 
F.DBv«M¥¥>rbg pi wii wrøtetet. 
Dei er 4e «Aehe
»i«e F.DB'kati*ulc»le7 i *tf»' 
rid me4 mm» fianet vtt
hvtm det er wm ireoger «?pp 
fcobhflf, o# hvem tøæ ikke 
irørør tel ttø er m «tø fog, 

pi !MR< wm $ir 
re« ril »e«

Oroppee eksamen
UtwpU med
åttfesre» på IMR Voimy La 
reme.

-Det er e» problem at ^aaa- 
ge ttudeow mtiixT opp tt? 
inucwi
nog. sow grr ren iH msemeu 

fat ti i. melde «eg 
»v rkvaraea Dei hir v«tt for

slsg oæ i samle alt EDB *c- 
s«r under en wrwal avdeling 
eg gi alle studenter tilgang ul 
EDB-uisiyr. mes delte blir, > 
feige sdmialstrasjuM*. for 
dytt, fortelle» V«nmy Loreatx.

OppfcotHta#
Hvit du ilkit vmg t rfitt fik- 
kuiteU tVB fcorsutøu iv«e- 
nlkc wn at du ikkv «yj>-
kobhng f »nei 4«t mi
»«». S<lv am man tte»<rr 
i gL a laa^t soxa i taeida 
app 61 pi IMR man 
aiett ikke* har tø&t å ta. ISV 
åpaer : <&#ef «pø titt ny •

datarom ræd Vri 61- 
f»» aBe srmtøtter sed ISV 

«g IŠL. Her har man frøhgtø 
iil å writ litt i world wide weh 
wrk otxt må» ikke røRhrøwttg- 
vi$ trender dei rern faeii» *ett.

FORNUFT
FORDUFT

Dei viser 
seg nemlig ai 
del earsæ sons 
slir i fetert på 
imeibgrsisiaea 
I dag er øl. «r» 
tsgektetnen

Hockererfalcsjon

Den store
PORNONOVELLEKONKURRANSEN 1999

Reglene.
• Skriv en kott aotisk novelle
• sencMever denne pi Utropias glassbur i UB-kjelercn (ovenfor 
kantina.) røi diskresjon loves.
■ Bamepomo, dyrepomo og romantisk visvas er ikke tfflatt og vi bK 
disket
• Årets dommere er R&R (selvskrevne). Utropia redaktør (vBe 
egentlig tillate dyresex) og Bastesen.
• Merk konvolutten Pomokonkuranse. slik at den ikke kommer fei.

Hjem og skriv!
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Historisk tilbakesyn:

— Den franske revolusjon var viktigast
Historieproféssor Einar Niemi trekk fram Den 
franske revolusjonen i 1789 som den mest sen
trale hendinga i dette årtusenet.

Historieproféssor Einar Niemi: - Verda vart aldri den samme etter 
Den franske revolusjon.

Hallgeir Løland Torpe 
Matthias Zielke (foto)

- Den franske revolusjonen mar
kerte vendepunktet mellom ”den 
gamle” og ”den nye” verda. Den 
markerte byrjinga på slutten for ei 
rekkje samfunnstrekk som hadde 
sine røter i middelalderen, som sten- 
dersamfunnet med sine medfødde 
privilegium, føydalsamfunnet der 
grupper av mennesker nærmast vart 
rettslause og kunne skaltast og val
tast med vilkårleg, og ordninga med 
det eineveldige kongedømet

Opplysingstida
Historikaren med kontorarbeids- 
plass i Breiviklia påpeikar vidare at 
revolusjonen styrka opplysings- 

samfunnet og trua på opplysing 
som sentralt reiskap i samfunnsut
viklinga. I så måte meiner han at 
revolusjonen frigjorde nye folke
grupper til samfunnsdeltaking og 
eigenutvikling, i første omgang 
borgarane, på adelen sin kostnad, i 
neste omgang stadig breiare folke
massar.

—Den franske revolusjonen lan
serte ikkje minst ei rekkje radikale 
idear og ideal som peikte framover 
mot det moderne samfunnet med 
verknad heilt fram til i dag.

Einar Niemi nemner i fleng:
- Dei konstitusjonelle idear om 

maktbalanse mellom lovgivande, 
dømmande og utøvande myndig
heit, menoeskerettsideane om at al
le mennesker har medfødde rettar, 

dei demokratiske ideane, fridoms- 
deane knytta til næringsliv og sam
funnsdeltaking, nasjonsideen/na- 
sjonalisme, k virinefrigjermgt 

nom demonstrasjonar, opprør og 
opptøyer.

jorosKjeiv
Professoren ved Institutt for his
torie ser i det heile tatt på Deo 
franske revolusjonen som eit gi
gantisk jordskjelv som rysta Me 
den vestlege verda. Einar Niemi tiur
verda aldri kunne bli den same d- 
ter Den franske revolusjonen.

-WTO-demonstrasjonane i Se
attle kan i så måte sjåast i saman- 

heng med Den franske revøtasjo- 
nen.

Blodfersk redaktør:

Ordet fanger
Med sterkt ønske om pub på universi
tetsområdet setter Vegar Andreassen 
seg i Utropias redaktørstol.

- Vi skal slå mange slag for en 
universitetspub i Breivika, sier den 
engelsk-utdannede journalisten 
fra Brøstadbotn. Under joumalist- 
studiene i Newcastle lærte den på
troppende redaktør det viktige 
samspillet mellom den absolutte 
deadline og pubens harmoniske 
gleder:

- Klarer man å skrive artikler til 
en stram deadline, blir det mer tid 
til sosiale aktiviteter etterpå - med 
god samvittighet til og med, fast
slår han, og påpeker at Utropia 
ovenfor sine medarbeidere utvil
somt har en sosial funksjon, i til
legg til at avisen tilbyr opplæring 
og relevant arbeidserfaring som 
ikke er tilgjengelig ander steder i 
Tromsø-studentenes verden.

Bråkebøtte
At den ferske studentstyreleder 
går ut med ønske om å bruke Ut
ropia i sin tjeneste, tar redaktøren 
med knusende ro:

- Jeg er i utgangspunktet litt 
kritisk til et slikt utspill, men hvis 
motivene er de samme for Utropia 
og Studentstyret, skal vi nok kom
me til enighet, sier Vegar. Utropia 

er fullstendig uavhengig av Stu
dentstyret og vil ikke la seg dikte
re av noen, ifølge redaktøren for 
år2000. Et kritisk blikk på student
demokratiet og UiTø-administra- 
sjonen lover han uten å mukke. 
Utropia skal være til stede der be
slutninger fattes, og redaktør An
dreassen lover ingen nåde for 
overtrampere:

- Vi skal få en mye mer distinkt 
stemme og vi skal tørre å ta stil
ling, nettopp for å kunne avdekke 
beslutninger som ikke tjener stu
dentenes interesser. Utropia skal 
være ei bråkebøtte!

- Samtidig bør Utropia se det 
som sin plikt å informere om det 
som skjer på universitets- og høg- 
skoleområdet. Vi må være et fo
rum som kan skape debatt.

- Du har klare meninger om liv 
og virke på utdanningsplassene i 
Tromsø - hva er spesielt ille?

- For det første er det altfor 
mye snø her, og det bør det være 
en prioritert oppgave for Utropia 
å gjøre noe med. Puben er også 
viktig å få realisert, men viktigere 
er rekrutteringsprofilen til Univer
sitetet i Tromsø, svarer Vegar. Her 

bør Universitetet virkelig tenke 
gjennom metodene og ressursfor
valtningen:

- Universitetet utnytter ikke si
ne fordeler som en forholdsvis li
ten institusjon med tette nettverk 
og intime forhold.

Humor? - aldri!
For lesere som frykter altfor høy 
seriøsitet med en politisk enga
sjert hovedfagsstudent bak avis
sidene, beroliger Vegar med at han 
skrev både ”sex” og ’’vold” i over
skriften til sin første sak i student
avisen (sex, vold og Willis, 
red.anm.).

- Uten at det blir brudd på god 
presseskikk av den grunn...

Som medsammensvoren i 
AbVia-redaksjonen i Utropia figu
rerer Vegar som Mannen med Ljå
en, eller nederste ansikt i ’’margi
nalt”.

- Utropia skal bli kjemisk renset 
for humor, sier han med ond stem
me, før latteren bryter forbannel
sen. Ordkløveri og sarkasmer ven
ter Utropias lesere mellom slagene.

Andreas Knudsen 
Harme Stien (foto)

Utropias nye redaktør: Vegar Andreassen
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Framtidsvisjonar om IT:
PC-ar blir usynlege

Amanuensis Tage Stabell-Kulø ved Institutt for 
informatikk talar varmt og engasjert om at IT 
snart kjem til å bli integrert i det meste.

JHMfåHllsntk.

Student
rabatt

Rabatten gis ved visning 
av gyldig studentbevis og 
betalt semesteravgift. 
Rabatten gjelder varer til ordinær pris.

Hallgeir Løland Torpe 
Matthias Zielke (foto)

- Å hevde at det har skjedd ein 
datarevolusjon, er feil. Så revo
lusjonen vi trur vi ser i dag, er 
faktisk berre byrjinga. Dagens 
PC-ar er i praksis berre nokre 
avanserte skrivemaskinar. Da
tarevolusjon blir det først når 
data blir integrert innanfor alle 
fagområde, hevdar Stabell-Ku
lø, som gjerne framhevar data
maskina som verdas sterkaste 
verktøy. Vitenskapsmannen på 
Mat.nat. er ganske ubeskjeden 
på vegne av sitt eige fagområ
de.

Personlege PC-ar
Informatikaren viser fram ein 
bærbar PC på storleik med ein 
lommekalkulator. Slike har han 
stor tru på, særleg fordi dette er 
PC-ar i ordets rette forstand. 
Desse små bærbare vil kunne 
innehalde det meste av eigaren 
sine personopplysingar. I dei 
nye PC-ane kan ein mellom an

na integrere mobiltelefonar, 
bankkort, bilnøklar og adgangs
kort. Eigaren vil dermed vere full
stendig avhengig av sin per
sonlege PC.

- Snart vil lyd, bilete og da
tanett flyte saman. Tage Stabell- 
Kulø reknar med at det blir så 
vanleg å bruke databaserte hjel
pemiddel at folk i realiteten vil 
slutte å legge merke til at dei 
faktisk gjer det. Boma vil i fram
tida vekse opp med webtone. 
Data og internett blir snart like 
usynlege som det telefon og 
straumbrytar er for folk flest i 
dag.

Kunnskapssamfunn
- I det framtidige kunnskaps
samfunnet kan det bli sosial lag
deling mellom dei med IT-kunn- 
skap og dei utan.

Tage Stabell-Kulø fortel at 
dagens telefonar eigentleg er 
datamaskiner, men han har og
så forstått det slik at telefonap
parata helst ikkje bør skremme 
vekk dei gamle.

Tage Stabell-Kulø: Denne mannen har truleg usynlege PC-ar på 
kontoret sitt.

Jekta Handelssted 
tlf 77 67 37 20

AVIS
Arctic Bilutleie as

Vestregt. 16, tlf 77 61 58 50
Flyplassen, tlf 77 67 98 40

OG SYSTUE

Vi reparerer: 
glidelås i 
skinnklær, 
klær, rygg
sekker, 
vesker etc.
Strandgata 34 
tlf. 77684682

Z ' -r ■' ' - -<• ■ / ■ ■ ' - - - ’ ' Z

Huset med de 
store og gode 

student- 
opplevelser!

Alle dager mellom 11 og 18 til
beredes DAGENS STUDENTWOK i 
Iste etg. Kim 39 kr. Perfekt for 
staut ungdom med smale 

pengebøker..!

■ Alle onsdager mellom kl 16 og 
■h 21 står vår PASTA- & PIZZA- 

BUFFÉT dekket og klar i
Iste etg. Kun 75 kr - spis 
så mye du lyster - og kom 
gjerne skrubbings!

L Velkommen på Skansen..!

1

✓ Vi kar ofte 
tfndentarr.
her høs
øff det er nesten I 
inøen ff vente fvr 1 
hva vl kan stelle ’ 
i stand i dette 
huset. Barduen V 
idé - rinff knut 1 
på 776OOT16:-) 1

i

NÅR DU BRYGGER NOE STORT OG GODT

Spesialisert 
utdanning gir 

spesielle muligheter
Handelshøyskolen Bis Master of Science program er en spesi
alisert utdanning på høyere grads nivå. Tittelen du oppnår er 
internasjonalt anerkjent og vil styrke dtne fremtidige nasjonale 
og internasjonale karrieremuligheter. På MSc-studiet kan du 
fordype deg innen følgende fagfelt:

Financial Economics

JERNVAREHUSETs
Varehuset i Sjøgata

Sjøgata 13 
tlf. 77 63 82 00

ABC Data

©
|xjo| 

f
Strategy

Energy Management

Marketing

International Business

Information and Technology Management

Studiets særtrekk
♦ Heltidsstudium over to år • Fordypningsstudium med inter
nasjonal atmosfære ♦ Interaktivt læringsmiljø • Studenter fra 
hele verden ♦ Utvekst i ngsprogrammer for ytterligere inter
nasjonal erfaring • All undervisning på engelsk ♦ Grunnlag for 
opptak til doktorgradsstudier ♦ Opptakskrav: treårig høyskole
utdanning, cand.mag eller tilsvarende og GMAT score på 
minimum 500

For mer informasjon, kontakt
The Graduate School - Handelshøyskolen Bl, Postboks 580, 
1302 Sandvika. E-mail: graduate@bi.no www.bi.no/graduate 
Telefon: 67 55 76 56/77 11 Telefaks: 67 55 76 60

nrm

Rypevn. 75 
tlf 77 67 73 74 / 77 67 57 78

I gamle Chr. Hansens lokaler
Fr. Langesgt. 22 tlf 77 68 56 56

Nordnorges største innen babyutstyr. 
Salg og utleie

Heilovn 6 
tlf. 77 67 22 44

INTERpPTIK 

Brillehuset AS 
Storgt. 88 tlf 77 68 21 43

TSI

mailto:graduate@bi.no
http://www.bi.no/graduate
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KULTURLEDER

To null null null
Kva er det som er fødd inn i 
ein revolusjon av menneske 
som sjølve hadde sette seg 
fore å endre samfunnet? Sva
ret held du i hendene dine nett 
no. Kvifor spør eg? Svaret 
ligg i ei misforståing, ei feilre- 
kning, ein absurd svart talma- 
gi, som har vorte gjenteken 
så mange gongar at vi står 
ovafor eit institusjonalisert mis
tak: Årtusenskiftet, som gjer 
at det har vorte så populært å 
skode attende på tida som 
har gått.
■ OgsåUtropiahargåtti 
tusenårsfella og har på dei før
re sidene presentert noko av 
det avisa vår har skrive om 
dei siste tiåra. Mykje er en
dra sidan den fyrste utgåva 
såg dagens ljos i april 1976: 
Det raude frå 70-talet har 
bleikna, kranglinga frå 80-ta- 
let har stilna, og no, på tam
pen av 90-talet, blinkar det 
mest blått. Like fullt har Utro- 
pia vore ein sentral aktør i 
mange av dei sverdslaga som 
har stått i Universitetet si kor
te historie. Mellom anna vart 
avisa eit av studentane sine 
viktigaste våpen i kampen mot 
oljeselskapet Total. Den fran
ske giganten ville byggje stu- 
dentboligar i Tromsø til 5 mil
lionar kroner, men student
ane takka nei: Total dreiv 
verksemd i apartheid-staten 
Sør-Afrika. Etter 3 års kamp 
hadde studentane tapt pen
gane, men vunne saka. Den 
gongen var det ein siger.
■ No er det ei anna tid. 
Utropia vart skapt av men
neske som ynskte å endre ver
da, intet mindre, påverke be- 
slutningstakarar og sloss på ei 
idealistisk slagmark, og har 
vakse inn i ei tid med andre 
krav, andre lengslar, ei anna 
framtid. Avisa frå 1976 sprang 
ut av ei fortid som ikkje had
de vår framtid. Avisa i 1999 
går inn i ei framtid utan 70- 
talsstudentane si fortid. Dei 
som trødde sine akademiske 
bameskor i Tromsø, er dei vi 
raser mot i dag. Dei som sloss 
i dag, vil kjenne pusten i nak
ken ein dag, dei dg.
■ Måtte hell og lukke føl
gje dei på vegen. Måtte au- 
gene deira gneistre. Måtte tu
senåret svikte oss no? Takk 
-og til lukke.

Ærlighet varer lengst
Miraklenes dager er ikke forbi. Slentrer en gate
langs kan det når som helst dukke opp en hun
drelapp på et gatehjørne eller to.

En dag vandret jeg inn på po
litistasjonen med nettopp hun
dre kroner i lommen. Hundre 
kroner kan faktisk være mye 
penger, om man føler seg som 
hovedpersonen i Sult. Jeg 
hadde som mål å levere inn 
disse hundre kronene kamu
flert som hittegods. På slutten 
av et årtusen hvor forfallet sta
dig skryter på seg å nå nye

f

EKSAMINATOR
Hva gjør du der?

KANDIDATEN
Jeg tenker, herre.

EKSAMINATOR
Tenker?

KANDIDATEN
Jeg tenker over dette: Hva er 
livet? Jeg var så full av ungdom, 
var så vakker, så overstrømmen
de av livets fylde - nu er jeg 
kold og død. Jeg har'forsøkt å 
legge min hånd på mitt bryst, og 
følte kulden strømme inn mot 
livets sete, det glødet intet i mi
ne brustne øyne. Jeg gyser. Ve! 

grenser, trodde jeg gapskrat
tet ville møte meg i døra. Hvem 
er vel ærlig i dette land hvor 
verdikommisjonen er nødt til å 
forklare alle beboerne hva som 
er verdifullt og hva som er mer 
enn forkastelig? Når man for
venter å bli ledd ut, kan det å 
bli møtt med et seriøst blikk få 
nervøse konsekvenser. Hvor 
ble så smilet av? Damen på

Scene 1
EKSAMINATOR

Du stakkars gutt! Så er da det 
farvesterke ordet kommet til 
deg.

Og du - du gjentar det og 
nevner lykke?

(Eksaminator berører kan
didatens hode.)

Og vet at hver håndsbredd 
du må svømme er død og 
navnløs gru; og når du land, 
så venter speidere og morder- 
pakk-

(Kandidaten farer sammen 
og kaster et blikk bak seg.)

KANDIDATEN 
(springer opp)
Hva nu?

politistasjonen svarte høflig på 
mitt spørsmål om hjelp til å finne 
de rettmessige eieme av denne 
røde hundrelappen. Hun kunne 
ikke overbevise meg om at pen
gene ikke tilfalt staten. Kvinnen 
bak skranken pyntet til jul, for
søkte å berolige hjertet mitt med 
at det kunne være et barn som 
hadde mistet Kirsten, og at det 
hele ville løse seg ganske fort.

EKSAMINATOR
Hver lyd har klang av vakters 
skritt. Og knærne skjelver.

KANDIDATEN
Hør, hør! Du mener et nei for 
alle tider? Kjenner du ordet, 
hvilken gru det rommer?

EKSAMINATOR
Send meg et bud.

KANDIDATEN 
Jeg har meg selv og intet an- 
net bud.

EKSAMINATOR
Nuvel, du edle bud - så kom 
da, kom!

Men ikke her hvor døden 

Jeg, som bare var ute etter å få 
konstatert at det norske samfunn 
er uten moral, ble desto mer ner
vøs. Men kvinnemennesket bare 
flesket på med sanne historier fra 
virkeligheten, der enden nesten 
alltid var god. Så stod jeg der 
med juleskjegget i postkassen, 
og et land som fortsatt er full av 
hensikter.

Hanne Stien

bor. Ved bredden skyter en 
sandfylt tange ut i havet - 
kom dit bort, gjem deg i bus
kaset der; jeg går forbi og hø
rer hva du sier.

SENSOR
Kandidaten har utløst klage 
nok.

KANDIDATEN
Men, si når får jeg komme?

EKSAMINATOR
Når månen neste gang er full. 
Ti hele lange dager kan du 
leve.

Marianne Søndmør
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Etasjen over Storgata sørger i desember. Grelle, 
blødende hjerter dunker og pulse
rer, selv etter stengetid.

det kommersielle

ETASJEN OVER: Blafrer, hutrer og skriker

Maskinelle hjerter med støpsel. 
Hjertene favner gata slik kaktu
sen gir en klem - de banker i takt 
med jaget, de jager opp utakten. 
De dekorerer en skrikende gren
se for det blinkende kaos, sentre
rer sentrums hyperventilering.

Det konstante kjaset, den pa
niske streben.

Så! Strekk nakken, løft blikket, 
la øynene gli over fjottprisene, 
over neonlysene, over hjertene. 
Er det hjerterom i etasjen over 
det kommersielle?

Vi var hjertebankende idealis
ter i seksti isende minutter. Med 
hodene hevet og snuen som tro
fast følgesvenn. Stirrende opp 
mot planet ovenfor. Ble kikkere 
for en kveld. De betrakta vindue
ne var av og til lagt i mørke, noen 
ganger uopplyste, kanskje skyg- 
gebelagte, muligens mulmende... 
Vi glante oss kalde i kulden, glø
den svant tristelig hen...

Søkte ringeklokker uten navn, 
sukket frostrøyk og ventet. Re
sultatløst. Intet tegn til liv.Valgte 
obsternasig å overse kontorly- 
set fra regnskapsbyrå og advo
katfirma, ingen varme der å finne.

Det ble bekreftet skuffende 
raskt. Hjertene har stjålet all ener
gi i Storgata. Etasjen ovenfor er 
frarøvet liv, den kan vel umulig 
overgå kommers stråling. Kun
stige hjerter pumper og setter 
penger i omløp i Storgata. De er 
udødelige, likesom julen.

Etasjen ovenfor rommer intet. 
Intet er mer enn neonlys og grel
le plastikkhjerter...

Siri J. Pedersen

Q - DET TAPTE EVANGELIUM
BURTON L.MACK
PAX FORLAG A/S Vismannen Jesus

Hvem var egentlig mannen fra 
Nazaret? Hva var det som gjorde 
bevegelsen rundt Jesus så unik? 
Burton L.Mack presenterer i boka 
Q - Det tapte evangelium et noe 
annerledes bilde av en bevegelse 
som blomstrer opp i et flerkultu- 
relt Galilea der tenkning og hand
ling ennå ikke er adskilt fra 
levesettet. Q, eller Det tapte evan
gelium, er det skriftet diverse reli
gionsforskere betrakter som de 
mest autentiske ord fra Jesus. Te
orien går ut på at alle de fire evan
geliene i Det Nye Testamentet er 
skrevet utfra et opprinnelig evan
gelium - Q - som viser til det 
franske ordet Quelle; kilde. Mack 
har i sin bok rekonstruert, eller 
skissert Q slik man mener det mest 
sannsynlig har vært skrevet. Det
te har han gjort utfra det bildet 
evangeliene tegner av Jesus, samt 
sosiohistoriske fremstillinger av 
regionene i Israel mens Jesus-be- 
vegelsen vokste fram.

Kulturelt mangfold
Jesus levde i et tidsrom da Palesti- 
na fremdeles var under sterk inn
flytelse av det gresk-romerske ri
ket. Han vokste opp og virket i det 
galileiske området. ’’Gelil” betyd
de opprinnelig distrikt og viste 

snarere til en geografisk region. 
’’Gelil ha goim” var også ’’nasjo
nenes distrikt”; den delen av Isra
els mytiske land som jøder og 
samaritanere delte med andre fol
keslag. Dermed var distriktet pre
get av et religiøst, politisk og filo
sofisk mangfold. Mack fremhever 
at området har vært under helle
nistisk innflytelse i mer enn tre 
hundre år, noe han påpeker de 
fleste forskere nedtoner for å frem
heve Jesus-skikkelsen. Nå er ikke 
dette noen ny trend innenfor reli
gionsforskningen, likevel kan bo
ken være en brukbar introduksjon 
for den populærvitenskaplig in
teresserte leser.

Liv eller lære
Mack mener vi står ovenfor flere 
lag av Q, noe som innbyr til et 
paradigmeskifte i forhold til for
ståelsen av Jesus og hans tilhen
gere. På den ene siden har vi den 
eldste fremstillingen av Q som er 
et utsagnsevangelium bestående 
av Jesu lære. Dette inneholder le
veregler, aforismer og diverse 
språklige figurer. På den andre si
den har vi nyere oversettelser som 
preges av språklige tillegg i form 
av kapittelinndelinger, overskrif
ter, tematiske inndelinger. Disse 

skildrer til syvende og sist perso
nen Jesus og hans liv, noe Mack 
mener bidrar til bildet av en sekt- 
dannelse. Teorien om sektdannel- 
se, fortsetter han, har sin rot i kris
tendommens lange historiske tra
disjon i å hevde at den er det nye 
eller sanne ’’Israel” - Guds folk.

Tiltrekkende
Jesus var uten tvil en populær 

tenker og handlende vismann, 
mener Mack. Hva var det som gjor
de Jesus og hans tilhengere så 
tiltrekkende? Var det at han var en 
kyniker, en sofist og en lederskik
kelse? Mack mener både tradisjo
nen med å søke en filosofisk leder
skikkelse, et fellesskap samt den 
blomstrende interessen for ideer, 
kultur og filosofi kombinert med 
en enkel livsstil er faktorer som 
virker inn på Jesus-tilhengeme.

Burton L.Mack er professor i 
Det Nye Testamentet ved the 
School of Theology i Clairmont, 
USA. Til tross for at Q - Det tapte 
evangelium har høstet sterk kri
tikk i det vitenskapelige miljøet, er 
det både spennende og engasje
rende lesning som ligger til grunn 
for at stoffet ikke bør overses i 
disse julestrider.

Marianne Søndmør
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3.000- kr.

’’STREKENES TREFF”: Anne Line Sunds kopper, 700,- kr. pr stk.

Med rett til å brukes
Stoff, keramikk, metall 
og tre: Årets Mørke- 
tidsutstilling viser 
norsk kunsthåndverk 
i både tradisjonelle og 
overraskende former.

Tromsø kunstforenings Mør- 
ketidsutstilling, som i år bæ
rer undertittelen ’’fokus norsk 
kunsthåndverk” åpnet sine 
dører forrige fredag kveld og 
holder dem åpent til 16.januar 
2000. Mørketidsutstillingen 
1999 er fortsettelsen av en fler
årig rekke med slike utstillin
ger.

- Årets arrangement skal 
ikke provosere som tidligere 
Mørketidsutstillinger, sa 
kunstforeningens intendant 
Per Kvist da han åpnet utstil

lingen. De utstilte objektene 
representerer kunst fra de se
nere årene som etter kunstfo
reningens mening skal gjen
speile aktuelle tendenser i det 
norske kunstlivet.

I følge arrangøren skulle 
det bli en strålende utstilling, 
men den ble ikke så lysende 
som lovet. Lys og varme var 
ikke det man først ville legge 
merke til. Derimot overbevi
ser utstillinga gjennom sin 
store variasjon og sitt brede 
spekter- bredde vil nok være 
ordet som beskriver utstillin
ga best.

Graden av kunsthåndtver- 
kets bruksfunksjon går fra et 
sett tekopper - som jeg gjer
ne ville ta i bruk hjemme i stua 
med en gang - til ei lyspære 
som aldri kommer til å gi fra 
seg verken lys eller varme. 

Materialene varierer fra silke- 
myk tekstil til skjørt glass og 
hardt metall. Også kunstforme
ne av de ”tilnærmingene til 
kunsthåndtverket”, som arran
gøren kalte objektene til de 19 
kunstnerene, skiller seg fra 
hverandre, med alt fra rent 
kunsthåndtverk via tilnærmet 
klassisk billedkunst og instal
lasjoner til fine bruksgjenstan
der.

Studentenes lommebok er 
ved slutten av semestret nok 
ikke stor nok for å kjøpe dette 
kunsthåndtverket som julepre
sang til priser mellom 300 og 
115.000kr. Likevel er det verdt 
å ta en tur til Tromsø kunst
forenings fine lokaler. Kanskje 
i januar, når lånet brenner i 
lomma...

Matthias Zielke 
(tekst og foto)

Jeg, James og Bønna

NEDTUR: Timmothy Dalton som James Bond

The world is not 
enough. For nittende 
gang er verden truet, 
damene herlige og 
atombomben i gale 
hender.

Vi kjenner handlingen og vi 
liker det. I syvogtredve år har 
folk løpt til kinoen for å se Ja
mes legge den ene deilige da
ma etter den andre under seg. 
Verden står på spill.

Da Goldeneye kom på kino, 
så jeg den sammen med min 
over seksti år gamle morfar. Ja
mes hoppet som vanlig lett og 
ledig ut av eksplosjoner og 
koste seg kun med de beste 
damene. Etterpå kunne vi si: 
’’Tøft, dette er Bond, James 
Bond”. Etter å ha sett Golde
neye har morfar alltid brukt øre
propper på kino.

Ian Fleming er hjernen bak 
James Bond, og første innspil
ling var Dr. No i 1962. Da var 
det Sean Connery som dro i 

land damene (Ursula Andress) 
og knuste Spectre for første 
gang. Den gang ble det kjørt 
hardt på den kalde krigen.

Min merkelige venn
På barneskolen hadde jeg en 
merkelig venn. Han var ene
barn, fikk alt han ville av for
eldrene og samlet på ’’kule” 
videofilmer, inkludert alle 
Bond-filmene. Mange etter
middager etter skolen ble til
brakt foran skjermen, og mora 
lagde noen djevelsk gode 
smørbrød. Vi kalte ham Bøn
na, og ellers pleide vi å leke 
cowboy og indianer og sånn 
sammen med Lennart, kalt Le
mus, og Arnfinn, kalt Affa. Vi 
diskuterte ofte hvem som var 
tøffest, Sean Connery eller 
Roger Moore. Det var i hvert 
fall ikke Timothy Dalton (ha 
ha ha). Vi fant aldri svaret. 
Fascinert var vi også av det 
plutselige innhoppet til Geor
ge Lazenby i ”On her 
majesty’s secret service”. 
Han var med i kun én film: han 

giftet seg, kona døde, og der
med var det slutt.

Roger og verdensrommet 
Kanskje den tristeste Bond-fil- 
men, det her. Så tok Roger Mo
ore over festen, og han forble 
007 ff a 1972-85. Spesielt husker 
jeg Moonraker, hvor djevelen 
selv het Jaws. Et fjell av en mann 
med noen skumle, sølvfarga 
tenner.

Og når det gjelder Timothy 
Dalton: En eneste stor nedtur. 
’’Bønna” og meg måtte nesten 
kjede oss før vi slo på en film 
med ham. Cowboy og indianer 
var nesten, men bare nesten, 
bedre. Mere er det ikke å si om 
ham. Hadde jeg spurt ’’Bønna” i 
dag om hvem som er den beste 
James Bond, kan jeg tenke meg 
han ville svart: ’’Pierce Brosnan 
e god han, men e syns Sean og 
Moore var mye kulere”. Det ville 
jeg også sagt. Kanskje våre bam 
vil mene noe annet, men jeg tvi
ler på at fremtidens Bønna vil 
digge Timothy Dalton (ha ha ha).

Halvor Johannes Lie
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Skolelys i mørketid
Ein bleik, blå glorie av fattig 
ljos heng over nord. Lufta er 
kald og skjør. Eit streif av sol 
ville leggje ho i tusen iskalde 
bitar på bakken. Under snø
en søv jorda, stille og åleine. 
Oppå snøen går me - på 
veg til førelesningar, eksa
menar, dagleg dont. Korleis 
er det å vere student i mør
kret? Korleis er desemberli- 
vet i den akademiske snø- 
borg?

Tone Marit, ped. 
semJnordisk 

hovudfag

- Hyggeleg, triveleg og 
jævleg deprimerande. 
Ingen nåde, ingen med- 
kjendsle. Har lyst å ha 
fri, drikke gløgg og vin, 
og lese romanar, men 
må ha eksamen. Eg har 
lyst til å utnytte det ly
set som er, men det er ingen tid. Det er jo litt triveleg å sitte inne. Om 
våren er det så fint. No har ein god unnskyldning til å sitte inne. Det 
er triveleg atmosfære på universitetet, men ein vert jo dødsdeppa 
inni mellom. Hovudfag er greitt å studera i mørketida, men ikkje 
ped.sem.

Marit Ljøsne (tekst og foto)

Stian, sosiologistudent
Psykologistudentane 
Thomas, Ruth Laila 

og Bodil

- fælt...men det er siste 
dagen i dag.
- november er tyngre enn 
desember
- kjedeleg at me har den 
siste eksamen i verden.

Jusstudentane Peder og 
Arne

- travelt
- ganske greitt, eg er trøytt 
uansett.
- deilig med stillheit
- vert ein del sofasitting før 
eksamen.. .ein er heilt utlada.
- er ikkje så godt 
forberedt...men det er ingen 
vits med panikk.
- verre med eksamen til våren.

- Det er ikkje så stille - eller kanskje er det berre eg 
som vil at det skal vere stille. Mørketida er tung, 
den er alltid tung. Kanskje det er greitt å ha eksa
men no? Det har jo sine ulemper... Men det har det 
jo våren dg: sol og strålande vér... jo då er det 
verkeleg eit herk. Det er jo alltid andre ting som 
pressar seg p&.Det er alltid bra uteliv i Tromsø... .det 
kan ein jo til ein viss grad oversjå, men ein kan jo 
fint integrera utelivet i eksamenslivet. Ein må ta seg 
ein laurdagstur på byen. Ein gong i veka...mange 
gjer det sånn......må ut, ellers så kan det bli ille.

Kor korslig!
Tromsø Studentsangforening løftet taket i 
Domkirka under sin årlige julekonsert. De fire 
korene kunne etterpå trekke seg tilbake til 
korslig samkvem der rosen fløy mellom borde 
ne.

Ingrid Klein-Hedlund
(tekst og foto)

Cantus Cordis om 
Fullt på høyde

- Det var en enorm fart over 
Fullt på Høyde i kveld, jeg har 
problemer med å sette ord på 
opplevelsen, sier Maria Joels- 
son fra Cantus Cordis.

- Jeg likte spesielt måten de 
satte en snert av gospel på 
’’Mary’s Boychild”, det ble et 
høydepunkt, koret er helt su
verent! Sopranen fra MHs pi
kekor sparer ikke på kruttet når 
hun beskriver Fullt på Høyde:

- De stjal showet her på Skan

sen, de holder festen sammen. 
De har et enormt repertoar som 
alltid* setter spiss på korfeste- 
ne.

Mannskoret om 
Cantus Cordis 

Førsteforfører Ramsøy i Det 
Norske Mannskor av 1995 
menger seg gladelig med Can
tus Cordis-damer. Han stjeler 
konferansier Per Helge 
Nylunds ord for å skryte av 
MH-koret:

- De var flinke i kveld og er 
best i verden, ’’Cantus verdens- 
reCordis” sier alt. De er langt 
bedre enn Mannskoret, smiler 
førsteforføreren. Barytonen har 

likevel lite lyst til å bli med i 
koret:

- Nei, da må jeg ta en opera
sjon som jeg ikke under noen 
omstendigheter vil ta.

Fullt på høyde om 
Mannskoret

- Mannskoret ser så proffe ut, 
mener Åse-Lill Trondsen fra 
Fullt på Høyde. Hun tiltrekkes 
av et ”noe” ved sangerne:

- De sorte mappene og dres
sene gjør dem mondene. Og 
sangen? Vakker! Til å være så 
få sangere var det virkelig godt 
jobba å gjøre en så god figur i 
kirka. Jeg tror det hjalp at kirka 
var fullsatt, sier Åse-Lill, som 
står i sopranrekka i Fullt på 
Høyde. Hun har et hjertesukk 
til mannskoret: Solisten med 
den vakre stemmen; mer, mer!

Ultralyd om Ultralyd 
Thomas Grønbech er i den hel
dige stilling at han dirigerer det 
koret i byen han beundrer mest. 
Ultralyd har fått smake takt
stokken hans i tre av fem korår.

Thomas er fornøyd med gutte
nes framføring i kirka:

- Ultralyd tar seg godt ut, 
dessuten er de mange. De had
de som alltid en humoristisk 
snert over sangene og sang på 
riktig mannskor-manér. Jeg har 
sunget i mannskor hele livet 
og synes det er viktig å ta vare 
på tradisjonen sammen med Ul
tralyd, sier Thomas, som til 
daglig studerer gitar ved kon
servatoriet.

KORSLIG: De fire studentko
rene skryter av hverandre. Og 
Åse-Lill Trondsen skryter av 
mannfolka i Det norske 
mannskor
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Julegaver:
Til nytte eller besvær?

Hvert bidige år kommer julekvelden med sitt tilhørende 
gaveregn. Men hva skal man egentlig gi en fattig sliter? 
Denne artikkelen er ment som et hjelpemiddel for slekt 
og venner i deres søken etter passende julegaver til 
studerende avkom som hvert år kommer tomhendt 
hjem, men som drar med sekken fylt og med et smil om
munnen.

Julegave gaider:
Siv Tofte (tekst)

Hanne Stien og Halvor
Johannes Lie (foto)

Gevær
Mange studenter blir belemret 
med julenisse-jobben når de 
kommer hjem. Oftest er det 
far som trenger hjelp til å bli 
ferdig i tide. Hva med å gi mor 
et gevær slik at hun er godt 
rustet både til storviltjakt og 
tidlige morgentimer når far er 
sen? Litt friskt blod er alltid 
på sin plass.

Men det blir ingen smil hvis 
pakkene ikke passer. Det vil 
si, det må alltid være et visst 
samsvar mellom presang og 
mottaker.

Trekant
Den perfekte gave skal dessu
ten også speile giveren. Den
ne trekantformasjonen kan 
være vanskelig å få til. Dessu
ten er det et poeng og ikke få 
for mange av en ting. Det er 
greit å få ei konfekteske, men 
et dusin er ødsel. I jula lever 
man på foreldre og nyter ikke 
medbrakt, og sjokolade har 
faktisk begrenset holdbarhet. 
Det samme gjelder for tobakk, 
selv om den kan fryses for len
gre tids oppbevaring.

Overflod og abstinenser
Det som er problematisk med 
for store mengder tobakk på 
en gang, er måtehold. Lang 

01 & tobakk

tids rasjonering kan føre til 
abstinenser og tilhørende fråt
sing. Og nettopp fråtsing og 
overflod er det vår hjemlige 
julefeiring egentlig dreier seg 
om.

Julemarsipanen er stadig 
tidligere på plass i hyllene, og 
aviser og magasiner er allere
de i september fylt av mer eller 
mindre nyttige tips om hva du 
kan ønske deg til jul. I oktober 
har alle matvarekjeder med re
spekt for seg selv tilbud på 
julemat og tilhørende herlig
heter.

Svinaktig presse
Det stakkars julesvinet sendes 
til slakteren allerede i juli. Det 
er ikke det spor problematisk 
å forstå hvorfor den må ty til 
veksthormoner for å nå riktig 
slaktevekt. Den rekker jo knapt 
å bli født før den ender sitt liv 
på slakterens benk. Samtidig

Stålbllde
Hvilken jusstudent med 
respekt for seg selv blir ikke 
våt i blikket ved synet av dette 
bildet? Lerke med mobilfa- 
song, lerke med plass til sigar 
i anstendige dimensjoner, 
komplett cocktailmiksersett 
med shaker, appelsinskreller 
og elefantflaskeåpner i sølv, 
for ikke å snakke om et 
sigaraskebeger med løveføtter 
til den overkommelige pris av 
kr 600,-.

Et assortert utvalg tobakksprodukter levert med 
tilhørende kjølebag for sikker oppbevaring vil varme 
i lang tid. Spesielt hvis det medfølges av et stort 
klippekort på Blå Rock eller et annet velegnet sted. 
Kanskje ikke den rette gaven til en aspirerende 
lege, men perfekt til stort sett enhver Hum’er og 
SV’er.
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Vesker

kan de mediene som lever fett 
på næringslivets hunger etter 
våre surt ervervede penger 
melde om dette sirkusets de
struktive virkning på mennes
keheten. Tabloidpressen er 
fylt til randen av artikler og 
kronikker om brudd på søn- 
dagsfreden, kjernefamiliens 
oppløsning og samfunnets 
sammenbrudd og kommersia
lisering.

Moralsk orgie
Så len deg godt tilbake og nyt 
denne tiden hvor du kan slø
se, fråtse, ete og drikke uten 
dårlig samvittighet. Send gjer
ne vår eminente gavecollage 
hjem til eventuelle trengende. 
Pynt det du ønsker deg mest 
med en rød girlander.

God jul.

Tanga
Hvis bestefar mot formodning 
har gjort all statistikk til 
skamme og overlevd bestemor, 
kan han sikkert trenge en 
liten tanga til å imponere 
damene med. Ingenting er så 
trist (og slitsomt) som et 
ensomt menneske på gamle
hjem. Den koster ikke all 
verden og tenke på all gleden 
bestefar kan spre ut over året.

Det er alltid lurt å proviantere 
godt før du tar turen tilbake til 
Tromsø. Til det kan du trenge 
noe å ha det i. Hva med en 
lekker, lilla plastsak? Passer 
enhver lommebok. Du kan 
eventuelt gi den til mor eller 
søster til jul. De vil bli glade 
for å gi deg den tilbake og vips, 
to fluer i ett smekk.

Julepakkemennesker
Vi har i tidligere numre av Utropia lest 
at dette har vært tidenes depresjons- 
høst. Hva vil vell varme et slitent, 
ensomt hjerte mer enn en levende 
menneskepakke? Trenger vi si noe 
mer?



26 Onsdag 8. desember 1999

Kryss grensen til ingenting
Finland ligger bare et 
pedaltrykk unna vår 
lille øy i havet. Du har 
kanskje selv tenkt på 
å ta turen og Utropia 
tok den. Vi møtte 
finner, svensker og 
nordmenn i Karesu- 
ando. Vi så nissen, 
reinsdyr, kjøpte kjøtt 
og drikke. Her er vår 
reise.

Halvor Johannes Lie
(tekst og foto)

Klokka er rundt seks. Bilen er leid, 
månen er oppe og Curtis May- 
field funker ut av anlegget. Vi har 
litt godt å drikke på, soveposene 
og annet rask ligger trygt bak i 
bilen. Vi er på vei til utlandet. Sel
skapet består av Andreas Høy 
Knudsen, Victoria Walløe, Kos- 
tas Dolgeras og Halvor Johannes 
Lie. Vi velger veien om Nordkjos- 
botten - den er raskest. Etter som 
veien smyger seg oppover og inn 
i fjellene stiger snødybden, og tem
peraturen sniker seg godt under 
null. Månen leker seg med skyg
gene i de storslagne fjellene. Like 
ved grensen flater terrenget ut, og 
vi entrer bygda Kilpis, som bare er 
noen hus spredd langs veien på 
finskesida. Her er det ett hotell. 
Det er selvfølgelig stengt, og vi 
kjører videre mot Karesuando - 
lenger inne i landet. Veien ligger 
som en strek over endeløs sletter. 
Her er ingen biler, det er minus 16 
grader og absolutt ingen hus. Vi 
er totalt alene i ødemarken.

Lapin Kulta på Lappi 
Hotelli

Karesuando er større enn Kilpis - 
det er med andre ei lita bygd vi 
kommer til. Før vi finner kveldens
oppholdssted er vi plutselig i Sve
rige. Karesuando er nemlig delt i 
en finsk og en svensk side. Det er 
ikke verst å ha vært innom tre land 
i løpet av et par timer. På tollsta
sjonen blir vi fortalt veien til byg
das eneste utested, Hotelli Lappi. 
’’Hæla i taket” med svensk danse
musikk og en herlig blanding av 
unge og gamle svensker, finner 
og nordmenn er kan hende en dek
kende beskrivelse. Lapin Kulta er 
jo finnenes nasjonaldrikk, og godt 
fornøyd med prisen slår vi oss 
ned ved et bord. To middelaldren-

Victoria hadde ingen 
problemer med å finne 
seg gode venner.

de fulle, litt avskyelige, men for all 
del interessante maskuline byg
defolk kommer raskt bort. Samta
len holder seg hovedsakelig rundt 
reinsdyr, oppsjekking av Victoria 
og snøscootere. Endelig er vi rik
tig på ferie. Da baren stenger har 
Andreas rullet ut soveposen og 
lagt seg til å sove i bilen. Vi andre 
bestemmer oss for å gå en tur til 
Sverige. Bare to når frem. Victoria 
må snu på grunn av kulde og vind.

Vi møtte nissen
Etter en sånn passe natt i bilen 
våkner vi opp til en ny dag. Det 
perfekte hadde vært å tilbringe et 
par timer i hotellets sauna, men
tiden strekker ikke til. Vi kjører 
ned til den lokale kafeen, kjøper 
oss litt mat og får nok en gang 
bekreftet at Finland er billigere 
enn Norge. Nede ved den lokale 
dagligvareforretningen Kaupa 
møter vi nissen sjøl, to av hans 
medhjelpere og naturligvis også 
en slede trukket av et reinsdyr. 
Det er ikke mye å se i Karesuan
do - vi nøyer oss med å kjenne 
på følelsen av å være i utlandet. 
Bak Kaupa ser vi noen reinsdyr 
og ellers er kirka på svenskesida 
fin. Vi hiver oss snart i bilen og

LITT PRISER OG SÅNN:

■ % liter øi 16.50 kr (22 i Norge)
■ 1/3 liter øl 10.50 (14.50 i N) 

Norsk bacon 55 kr/kg (149,50 i N)
■ 20 pakning sigaretter: 32.50kr (52 i N)
■ 10 pakning egg 14 kr (23 i N)

Sterkere alkohol må bestilles før klokka ti på 
formiddagen og kan hentes utpå ettermidda
gen. Vi møtte en nordmann i Kilpis som hadde 
kjøpt 8 flasker vin og en flaske v.s.o.p (260 kr) 
cognac til 623 kroner. I Norge ville prisen 
vært det dobbelte. Dess dyrere her hjemme, 
dess større er forskjellen.

FAKTA OM TUREN:

■ 395,-Leie av bil (Rent a Wreck)
■ 600-800,- Bensinutgifter (om 

trent en tank)
■ Kjøretid til Kilpis 2,5 timer, til 

Karusuando 4 timer

Samlede utgifter per person, en full bil 
med overnatting og kjøring vil da 
omtrent bli: 220 kroner.

beveger oss utover de endeløse 
slettene igjen. Det er lyst og vari
asjon fryder. En kan godt stoppe 
å lage et skihopp, drikke litt ka
kao her. Kilpis blir et naturlig 
stoppested. Her er en butikk med 
billig kjøtt, røyk, alkohol og mye 
mere. Ribba som selges ferdig- 
stekt i disken anbefales på det 
sterkeste. Bilen smyger seg snart 
ned mot havet og Tromsø. På vei 
over brua sitter en god følelse i 
oss alle. Litt trøtt, kanskje, men 
fornøyd.

På Hotelli Lappi er det 
mulig å treffe den 
trivelige Iokalbefolknin- 

(1. De søker gjerne 
mtakt og deler sine

Kven da?
Hva og hvem er en 
kven? Under en 
kvensk kuIturaften på 
Mack-Kjelleren nylig 
besvarte Bjørnar 
Seppola dette spørs
målet.

Marianne Søndmør

Kvenene er et folk med kjer
neområde rundt Tornedalen i 
nord-Sverige. Mens norsk of
fentlighet regner kvener for å 
være norske statsborgere med 
finsk morsmål, viste Seppola 
til tre grunnteorier om hvilket 
folkeslag kvenene stammet 
fra. Den første teorien går 
under navnet ’’stamfarsprin- 
sippet” og baserer seg på 
slektstavler av typen man fin* 
ner i Bibelen.

Innvandringsteorien er dear 
andre modellen som har vært po* 
pulær opp til i dag. Også den er 
adoptert fra Bibelen. Imidlertid 

har man i større grad gått bort fra 
innvandringsmodellen ettersom 
den også består av ulike myter, 
fortellinger og sprikende forkla
ringer på bosettingsmønstre. Te
orien deler Europas folkeslag 
inn i baskere i sør og det finsk- 
ugriske folket i nord. Under vi- 
kingetida dominerte germanere 
kyststrøkene og finsk-ugrere i 
nord.

- Det som er vanskelig å av
gjøre utfra en folkevandringste- 
ori er hvorvidt kvenene har ek
sistert over store deler av landet 
for så å trekke seg tilbake, eller 
om de er et opprinnelig folkeslag 
som har endret seg med kultur
endringene opp gjennom århun
drene, sa Seppola og viste til den 
finske språkforskninga som på-% j 
viser at det er kulturen som harii S 
’’spist” seg innover folkeslaget® 
ne.

- Derfor er det viktig å vær® 
klar over at vi har over 100® 
barn her i Troms og Finnmarfl| 
som lærer seg finsk i grunn» : 
skolen og som leser finsk, av
sluttet Seppola.

i
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Headhunta senj aværing
Studentpolitikere er kjent for å formere seg ukjøn- 
net, men i år har man endelig klart å få inn friskt 

blod. Ellen Øseth, vår nye studentstyreleder, er ny i 
byen og har med seg to andre ferskinger og en gam

mel traver inn i studentstyrets ledelseskvartett.

Siv Tofte
Rune Thomassen (foto)

I disse søte juletider burde jeg kan
skje forhøre meg om hennes pla
ner for rundvask av studentpoli
tikken. For ikke å nevne en kart
legging av hennes tanker om sam
me emne i lys av et nytt millenni
um. I alle fall kapret jeg vår nye 
politiske høvding på vei til en av 
kapitalismens høyborger, Jekta 
handelssted. Vi slo oss ned i kan
tina for en prat, og her er resulta
tet. Lik det eller ei.

For spesielt interesserte er det 
muligens på sin plass å fortelle at 
Ellen er 20 år og opprinnelig fra 
Senja. Hun har vært aktiv i Sosia
listisk Ungdom i flere år og er til 
tross for sin unge alder en garvet 
politiker. Øseth kom til Tromsø og 
Universitet i høst. UiTø var ikke 
hennes høyest prioriterte studie
sted; egentlig ville hun dra til Bo
dø og høyskolen der, men som så 
mange andre endte hun altså opp 
på verdens nordligste universitet.

- Hvorfor ville du først og 
fremst til Bodø?

-Det var flere ting. Litt person
tig. Jeg har blant annet mange ven
ner der som hadde mye positivt å 
si om både skolen og miljøet. Sam
tidig har jeg hørt mye positivt om 
Tromsø og endte altså opp her.

Du har tidligere nevnt at du 
synes universitetenes undervis
ningsform er litt gammelmodig.

Kan du utdype dette litt?
Det kan være vanskelig å om

stille seg fra ei undervisning hvor 
du er en del av ei helhet til et 
universitet hvor forelesningen står 
i sentrum og du gjeme utsettes 
for forelesere uten interesse og 
vitalitet. De fleste av oss er vant 
til kontinuerlig tilbakemelding bå
de på det vi vet og det vi mener. 
Universitetet kan derfor for nye 
studenter synes sentrert rundt 
oppleste og vedtatte sannheter og 
tite åpent for debatt og forand
ring. Noe som jo egentlig ikke er 
tilfelle, eller i hvert fall ikke burde 
være tilfelle. Universitet skal jo 
være et forum for debatt og utvik
ling, og da trenger man nye impul
ser og interesserte, engasjerte stu
denter fra første stund. Klarer man 
ikke å la gnisten gløde vil den dø, 
og Umversitetet vil bli et museum 
for antikvarisk tankegods.

- Hvordan kan Universitetet 
bli et bedre egnet sted både for 
studenter og ansatte?

- Forelesningsformen er gam
meldags og burde avskaffes, un
dervisningen burde være mer sen
trert rundt seminarer, og studen
tene må være produsenter av kunn
skap og meninger og ikke bare en 
passiv konsument av vedtatt 
sannhet. All sannhet er under sta
dig endring og utvikling, og dette 
må speiles bedre både i undervis
ning og evaluering. Det hjelper 
ikke med studentsentrert under

visning så lenge eksamen er det 
eneste som teller; en eksamen 
hvor du på x antall timer skal gul
pe opp hva du har fått med deg i 
løpet av et år. Det eneste du klarer 
å vise, er hvor flink du er til å 
pugge sentrale punkt i pensum, 
ikke hvordan det du faktisk har 
lært, kan brukes i praksis. Vi må 

. bort fra papirkunnskap og over til 
reell kunnskap. Hjemmeeksame
ner, semesteroppgaver, framlegg 
og obligatoriske essays er veien 
vi må gå.

- Du er innforstått med at det
te krever mye mer av studentene 
enn dagens ordninger? Dette 
smaker litt av en eliteskole for de 
flinkeste og mest velformulerte. 
Hvordan får du dette til å stemme 
overens med et sosialistisk grunn
syn hvor kunnskap skal være til
gjengelig for alle?

- Jeg tror de fleste vil sette pris 
på å få ta mer aktivt del i sin egen 
læring. Det er jo nettopp det vi 
gjør ellers i livet. Det er nysgjer
righeten og kunnskapstørsten 
som driver verden og mennesket 
fremover på alle andre områder. 
Det er derfor et paradoks at ikke 
Universitetet skal fungere på sam
me måte.

Elite og elite, jeg liker ikke dette 
ordet. Lik rett til utdanning betyr 
for meg tik mulighet til utdanning 
og det mener jeg vi faktisk ivaretar 
selv om vi stiller større krav til 
engasjement og produksjon av 

egne meninger.
- Hva er galt med Tromsø ?
- Det er en del! Verken nærings

livet eller kommunen synes bevisst 
på hvem som egentlig holder dem i 
livet. Hva ville Tromsø vært i dag 
uten Universitetet og studentene? 
En liten nordnorsk by på grensen til 
Nordishavet uten Regionsykehus 
og en god del annen virksomhet 
som lever av og på de ansatte og 
studentene ved 
byens kanskje 
største arbeids
plasser, RiTø, Ui
Tø og SiTø. Næ
ringslivet synes 
ikke interesserte i 
å gi sin største 
kundegruppe no
en fordeler, og vel
ger heller å overse 
dem. Kommunen 
er ikke sitt ansvar 
som vertskommu
ne bevisst. Stu
dentbarnehagene
sliter for eksempel med for lave sub
sidier. Det eneste kommunen tilbyr 
sine studenter er fastlege, noe som 
er lovpålagt og som de likevel skry
ter av. Nei, de må virkelig skjerpe 
seg. Problemet er at det er vanskelig 
å flytte Universitetet og dets tilhø
rende herligheter til et mer vennlig
sinnet sted. Vi er relativt bofaste 
her i Breivika, men det betyr ikke at 
vi skal fire på krava! Vi skal bli enda 
bedre til å gi dem lyd og gjennom

- Verken 
næringslivet eller 
kommunen synes 
bevisst på hvem 
som egentlig holder 
dem i livet. Hva ville 
Tromsø vært i dag 
uten Universitetet og 
studentene?

slagskraft. Det er helt forkastelig 
at Tromsø som det eneste større 
læringssted fremdeles ikke har 
et eget Studenthus. Dette er noe 
jeg håper på å realisere i min pe
riode. Det har vært arbeidet med 
dette i uminnelige tider, men ar
beidet synes godt i gang og jeg 
vil som sagt gjøre mitt beste for 
å få planene realisert.

- Engasjementet i den store 
studentskare 
har vært la
bert i flere år. 
Som avslut
ning og av
runding: Har 
du noen ideer 
om hvordan 
du skal lykkes 
der "alle an
dre har fei
let"?

- Der håper 
jeg faktisk på 
at Utropia kan 
tre støttende 

til. Utropia må bli bedre til å 
profilere det som faktisk skjer 
og ikke bare kritisere. Alle le
ser, eller i det minste blar igjen
nom Utropia, og avisa er derfor 
det beste talerør for å nå alle 
studentene. Vi må alle bli be
dre til å profilere og synliggjø
re både oss selv og det vi gjør. 
Så lenge jeg slipper karikatur
tegninger av nesa mi er jeg med 
på det meste.
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Trollkvinnenes
julefest med Satan
Tilståelser og vitneprov i mange av heksesakene fra Finnmark er gjerne 
så fantastiske at de kan leses som eventyrfortellinger. Imidlertid er det 
snakk om historier som blir fortalt i fullt alvor og som gjaldt liv eller død. 
Beretningene om samvær med ville mørketids- og vinterdemoner kostet 
flere kvinner livet. Det bør man ha i bakhodet når man leser følgende lille 
julefortelling fra 1600-tallet.

Ei julenatt da Mari Jørgens
datter lå i sin seng, kom Satan 
til henne. Satan ba Mari om å 
stå opp og gå bort til Kirsti. 
Mari gjorde som Satan hadde 
sagt. Mens de begge var på 
vei til Kirsti, spurte den onde 
om Mari ville tjene ham. Hun 
skulle få god lønn. Mari svar
te ja. Som tegn på at de to 
hadde inngått en pakt 
sammen, beit Satan henne på 
venstre hånd mellom de to 
lengste fingrene. Den onde 
kalte seg for Saclumb. Sammen 
gikk de videre og kom omsider 
fram til Kirsti. Kirsti fortalte at 
Mari skulle dra til Lyderhorn 
utenfor Bergen. For å komme 
dit på raskest mulig måte, kas
tet Kirsti en ravneham over 
Mari.

På denne måten begynner 
historien om Kirsti Sørensdat- 
ter og Mari Jørgensdatter slik 
vi får den presentert gjennom 
gamle rettsdokumenter fra Finn
mark. De to kvinnene bodde 
begge i Kiberg som på begyn
nelsen av 1600-tallet var blant 
de største fiskeværene i Finn
mark. Rettssaken mot Mari fant 
sted på Vardøhus festning i ja
nuar 1621, mens saken mot Kir
sti kom opp samme sted mot 
slutten av april det året. De er 
to menneskeskjebner av over 
hundre som øvrighetskverna 
malte i stykker i forbindelse med 
hekseprosessene i Finnmark på 
1600-tallet. Mange av trollkvin
nene i datidens Finnmark kun
ne fortelle retten om djevelskap 
som var utført i tilknytning til 
juletiden. La oss se hva retts
dokumentene avslører om troll- 
domsforbrytelsen til Mari og 
Kirsti.

Heksesabbat på julaften
Før Mari fløy til Lyderhom uten
for Bergen, møtte hun flere an
dre lokale trollkvinner på Bald- 
volden i utkanten av Vardø. 
Blant navnene på en rekke troll
folk fra hele Øst-Finnmark, fin
ner vi flest kvinner, men også 
to menn. Trolldjevlene som de 
kalles i rettssammenheng, kom 
fra Kiberg, Vardø, Ekkerøy, 
Vadsø og fra andre steder langs 
Varangerfjorden. En etter en 
kom til til Baldvolden utover ju
lenatta. Før de dro videre, drakk 
de øl sammen. Omskapt til rav

ner, hunder og katter fløy de 
gjennom luften i en utrolig fart 
til Lyderhom. Her hadde de hek
sesabbat med dans og drikke. 
Etter heksefesten dro de hver 
til sin hjemplass i Finnmark, for
uten Kirsti som fløy til Bergen.

Det er Mari Jørgensdatter 
som forteller denne historien for 
retten. Heksesamlingen både på 
Baldvolden og på Lyderhorn 
hadde funnet sted gjentatte 
ganger rundt juletider, sist jule
natta i 1620. Maris tilståelse om 
djevelpakt og heksesabbat var 
alvorlig nok. Slike tilståelser var 
tilstrekkelig for at flere tusen 
kvinner ble dømt til ild og bål i 
Europa på denne tiden. Imidler
tid hadde Mari mer å fortelle. 
Hun hadde nemlig brukt sin 
trolldomskraft til å gjøre stor 
skade på folk i Kiberg-Vardø 
område. Gjennom rettsforklarin
gen til Mari, og etter hvert fra 
en rekke andre kvinner, fikk ret
ten nå forklaring på en tragisk 
hendelse som i 1617 hadde ram
met fiskebefolkningen.

Heksevær
Julaften 1617 røk det opp til et 
forferdelig uvær over Øst-Finn
mark. Det raske og plutselige 
omslaget i værforholdene ram
met en rekke fiskere som hadde 
rodd ut for å skaffe mat til jule- 
høytiden. 16 båter fra Vardø og 
7 båter fra Kiberg var ute på 
havet denne dagen. 10 av fiske
båter forliste, hele seks fra Ki
berg og fire fra Vardø. 40 fiskere 
omkom. I ei vise som er nedteg
net om den tragiske begivenhe
ten, heter det;

Paa de tj Baader var fyrretifve
Mand,
Gifte Mænd, og Drenge tillige.

Da hørde mand Graad og Jam
mer stor,
Blant Faderløse Børen og 
Encker.

Selv om befolkningen i utvær
ene i Finnmark var vandt med 
ulykker på havet, må hendelsen 
i 1617 ha satt sitt dystre preg på 
de etterlatte i lang tid framover. 
Verken Vardø eller Kiberg had
de mer enn 150 innbyggere. 
Sammenligner vi manntallsliste
ne fra like før 1617 med listene 
fra årene like etter, ser vi tyde-

lig at det må ha vært en una
turlig høy befolkningsned
gang i de to værene. Fol
ket søkte etter forkla
ringer på den vold
somme stormen og 
forlisene. Forkla
ringene fant de i 
trolldomspro- 
sessene som 
ble rullet opp 
utover vinte
ren og vå
ren 1621. 
Et titalls 
kvinner 
måtte på 
bålet fordi 
de med 
djevelens 
hjelp had
de laget 
uværet på 
julaften i 
1617.

Men hvorfor 
går det tre år fra 
ulykken i 1617 til 
rettsapparatet begynner 
å anklage visse kvinner for 
skadetrolldom? Den dansk-nor- 
ske lovgivning om trolldomskri- 
minalitet stammer fra oktober 
1617. Denne loven ble imidler
tid ikke forkynt og satt ut i livet 
i Finnmark før i løpet av 1620. 
Det er altså først fra denne tid 
at det blir mulig å innlede retts
lig klappjakt på angivelige troll
folk i værene langs Finnmarks
kysten.

Else Knutsdatter, også hun 
fra Kiberg, kom for retten i slut
ten av januar 1621. Hun kunne 
berette hvordan trollkvinnene 
hadde laget uværet på julaften i 
1617. De tok et stykke snøre og 
slo tre knuter på det. Så leste de 
forbannelse over knutene, spyt
tet på dem og løste så opp knu
tene. "Havet røk opp som aske 
og folkene omkom", heter det i 
rettsreferatet. I Else Knutsdat- 
ters tilfelle skal det understre
kes at hun ble utsatt for den 
såkalte vanntesten før hun til
sto. Midt på vinteren kastet de 
henne på havet. Hun fløt - noe 
som var et tegn på at hun var 
skyldig i samrøre med Satan.

Trollkvinnenes 
juleselskap

I februar 1621 forhørte retten 
Ane Larsdatter fra Vadsø. Hun 

ville ikke 
si noe som helst.
Så ble også Ane kastet 
på sjøen. Deretter kom tilstå
elsen. Da retten spurte hvor
for hun var taus før vannprø
ven, sa Ane at djevelen kunne 
binde tungeroten på trollkvin
nene slik at de verken kunne 
gråte eller si noe. Vannprøven 
og annen form for tortur had
de med andre ord den funk
sjon at den løste heksene fra 
Satans grep. Ane hadde møtt 
djevelen ei julenatt. Han var 
lodden og hadde horn. Samme 
julenatt som Ane møtte djeve
len, dro hun sammen med ham 
gjennom luften fra Vadsø til 
Baldvolden i Vardø hvor Ane 
traff de andre trollkvinnene. 
Ifølge Ane var de hele 40 troll
kvinner som feiret juleselskap 
på Baldvolden. Hun kom til
bake til Vadsø 1.juledag akku
rat da det for første gang ble 
ringt til juledagspreken.

Flere av kvinnene som ble 
forhørt i januar og februar 
1621, pekte ut Kirsti Sørens- 
datter som deres leder - hun 
var deres admiral. Som vi har 
vært inne på, fikk Kirsti sin 

båldom i 
slutten av april 1621. Hun 
var den siste i den store kje- 
deprosessen i 1621 som iall
fall krevde livet til ti kvinner. 
Etter trusler om tortur, bekref
tet Kirsti det de andre kvinne
ne hadde fortalt. Også Kirsti 
kunne berette om kvinnenes 
julesamlinger både i Vardø og 
på Lyderhorn i Bergen. Foru
ten mange kvinner, hadde Kir
sti sett to menn i juleselskapet. 
En av dem var selveste fjell- 
fogden i Finnmark, Bertel 
Hendriksen. Ingen av de men
nene Kirsti eller andre kvinner 
utla som medsammensvorne, 
ble stilt for retten. Kirsti ble 
dømt som trollheks og straffet 
på sitt liv til ild og bål. Dom
men falt på vårtinget i Vardø 
den 28. april 1621, altså et par 
måneder etter dommen mot de 
andre. Kirsten ble tatt da hun 
kom til Vardø med ei seilskute 
fra Bergen. Vi har jo tidligere 
sett at blant de trollkvinnene 
som feiret julaften på Lyder-
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hom i 1620, 
var hun den eneste som ikke 
fløy nordover igjen - hun dro 
til Bergen. Kirsti var gift med 
Anders Johansen - en velstå
ende bergensborger som utre
det flere familier i Kiberg. Hele 
hennes livshistorie er referert 
justisprotokollen for Finn
mark.

Norges verste 
menneskejakt i fredstid 

Hekseprosessene i 1621 var 
den første virkelige store hek- 
sejakten i Finnmark. Det skul
le bli verre senere. Finnmarks- 
heksene fortsatte, ifølge de 
gamle rettsdokumentene, å fei
re jul sammen med den onde 
til et stykke ut på 1660-tallet. 
Høsten 1662 starter en kjede- 
prosess i Øst-Finnmark som 
skulle bli Norges mest omfat
tende hekseforfølgelse. Over 
30 kvinner, herunder også no
en jentebarn, kom for retten 

anklaget 
for trolldom- 

skriminalitet. 18 
kvinner ble funnet 

skyldig og brent. Dess
uten torturerte bøddelen 

minst to kvinner i hjel før sa
ken kom opp til endelig dom.

Ingeborg Iversdatter har so
renskriveren i rettsprotokollen 
beskrevet som et lite pikebarn 
født i Vadsø. I et rettsforhør 
den 26. januar 1663 fortalte In
geborg at hun hadde feiret jul
aften sammen med et annet pi
kebarn og to 
voksne kvin
ner i Kiberg. 
Omstendighe
tene rundt sam
menkomsten i 

Kiberg var 
uvanlig. Julaf
ten 1662 satt 
nemlig Inge
borg og ei kvin
ne med navn
Sølvi Nilsdatter som fanger på 
Vardøhus slott. Både pikebar
net og Sølvi var mistenkt for 
trolldom og ventet på at sake
ne deres skulle komme opp. 
Mens de satt under forvaring, 
kom de seg allikevel ut av slot
tet ved å skape seg om til kat

“Sølvi drakk så mye 
at selv Satan hadde 
problemer med å få 
henne tilbake til 
Vardøhus slott 
seinere på julenatta.

ter. Som 
katter krøp de 
under porten, og 'den 
slemme' førte dem avsted 
til Kiberg. I Kiberg møtte de 
pikebarnet Maren Olsdatter og 
Sigri, kona til klokkeren i 
Vadsø. Begge hadde med fan
dens hjelp kommet fra Vadsø 
for å delta i julefesten. De fire 
tok inn i kjelleren til Anders 
Pedersen. Her tappet de øl og 
drakk godt. Den 'slemme Sa
tan' blåste ild ut av et horn og 
lyste på den måten for dem. 
De to voksne kvinnene, Sølvi 

og Sigri, be
gynte å kran
gle og slo til 
hverandre. 
Sølvi drakk 
så mye at 
selv Satan 
hadde pro
blemer med å 
få henne til
bake til Var
døhus slott 

seinere på julenatta. Historien 
om julefeiringen i Kiberg ble 
altså fortalt av ei ung jente. 
Fogden krevde dødsstraff 
over et slikt djevelbarn. So
renskriveren og hans meddom
mere var imidlertid noe skep
tisk og oversendte saken til

e 
høyere A
rettsin- W \
stans med f
den begrun- V
neise at saken var 
vanskelig og at In
geborg bare var et 
umyndig barn. Da Lagman
nen kom oppover til Vardø i 
juni 1663, frikjente han ikke 
bare Ingeborg, men også tre 
andre ungjenter som ifølge 
fogden egentlig burde ha vært 
sendt til bålet for sine udedis- 
ke gjerninger.

I løpet av 1600-tallet kom 
åtte samiske kvinner og 103 
norske kvinner for retten i 
Finnmark anklaget for troll- 
domsvirksomhet. Kvinnene ut
gjør omtrent 85% av det totale 
omfanget av registrerte hek- 
sesaker fra Finnmark.

Kilder og litteratur
Første del av denne historien 
er basert på amtmann Hans H. 
Lilienskiolds heksemanus- 
kript. Amtmannens heksestu-

dier ble gitt ut som 
kildeskrift fra Universitetsbi
blioteket i

Tromsø i oktober 1998 som 
Ravnetrykk nr. 18 under titte
len "Trolldom og ugudelighet 
i 1600-tallets Finnmark." Kil- 
depublikasjonen er redigert og 
bearbeidet av Rune Hagen og 
Per Einar Sparboe.

Rettsreferatene fra januar 
1663 er fra Tingbok for

Finnmark nr. 5. Tingboka 
finnes ved Statsarkivet i 

Tromsø.

RUNE HAGEN
Universitetsbiblioteket i Tromsø 

Siri Pedersen (illustrasjon)
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Hjem til Onlerud gård
Drapssiktede Per og Veronica vil skape julestemnin^oss^

Nyrr Fra norsU spitAkitAd

MARqiNAh*
Med forbløffende nøyaktig
het dukker nok en gang fe-

enigijula?

pÅ kftNTEN
Ingen skal være alene på 
nyttårsaften, heter det fra 
millenniumskomitemedarbeideme. 
Etter ei kjapp opptelling ser det 
ikke så lyst ut for undertegnedes 
del. Vi hadde invitert til galskap 
og tull og fant nyttårsaften, men 
responsen uteble. Først takket 
alle kineserne nei. ”Vi er i 
Kaninens år”, sa de, og det kan 
jo umulig være noe å feire. 
Deretter sa muslimene nei takk - 
de venter med feiringa til seinere 
på nyåret, eller hvordan man nå 
skal si det. Neste takk, men nei

Maria
Jomfru

- Ja, dette er et tegn fra 
Gud; han ga oss sin sønn Je
sus for 2000 år siden, samt 
et påskudd for å feire.

Tante Pose
Strengtakk kom fra våre venner på 

Hula-Hula, eller hva heter de nå 
igjen, de øyene i Stillehavet som 
er delt av datolinja slik at de heller 
ville der for da kan de feire 
nyttårsaften to dager etter 
hverandre og det må jo være 
råkult og kanskje får de et glimt 
av Erlend Loe. Ja, ja. Våre 
kontakter i databransjen skulle 
dessverre være på jobb den 
dagen, og de som er nerder uten 
å tjene penger på det skulle skulle 
skru på PCen og vente i ulidelig 
spenning klokka tikker mot Y2K, 
sammenbrudd, armageddon og 
Gud vet hva. Sykepleierne som 
vi traff på en spleisefest for enslige

Ute tagfoiK i Nwge « d starte 
•n ny utdannelse og vil i ste
det «tre utdannelsene i Ber
gen og Oslo. - æstttioafiendt- 
lig, mener teteren av tannte- 
goutdanrtngs-utvatget.

Denne gangen beveger 
vi oss fra sprakfloraen 
til sprakfaunaen, da det 
i dagspressen verserer 
en rekke spennende ny- 
skapninger pa dette 
området. For det forste 
kan Nationen melde at 
det likevel ikke blir ut
danning av tannelger 
ved Universitetet i 
Tromso. Språkrådet 
mener det er tannolst av 
Tannelgforeningen ikke 
a ta hensyn til en stadig 
synkende bestand av

denne skogens kongle 
her nord. Roten til pro
blemet synes a vere at 
Tannelgforeningen ikke 
tenner på tannken om at 
tidens tann ikke terer pa 
nordlendingens tenner. 
Vi ber vare salige bor- 
vers om en snarlig los- 
ning.

Likeledes er det skuf
fende a se at albatros
sen er halvert, pa grunn 
av iherdige forsok fra 
Dagsavisen pa a fjerne 
albaen.

- Nei, den kommer alltid 
som julenissen på kjerringa.

Skomaker Andersen
Tøffelhelt

- Ja, jula er tøffere enn 
Tøflus. Snurr film!

sauebønder i Lierne skulle gå 
rundt gamlehjemmet for å påse at 
ingen raketter og andre 
himmelfalne saker skulle sette fyr 
på hele sullamitten. Lege- 
bekjentskapene kunne ikke 
komme fordi de skulle sy alko- 
kutt og lappe sammen sundrevne 
fingre. Nei vel, nei. 
Misjonsforeninga takket høflig nei 
på prinsipielt grunnlag. 
Joumalistspirene som vi menger 
oss med kunne heller ikke komme 
fordi de vill heve dobbelt lønn 
nettopp på grunn av nerdene, 
sykepleierne, legene og 
misjonsforeninga. Akk, ja.
Han som er årsaken til hele 
oppstyret måtte også takke nei 
fordi han var for gammel for sånt. 
Han fyller jo 2000 år i disse dager, 
selv om han ikke ser ut som om 
han er en dag over 33. Så da blir 
det oss, da. Godt nyttår!

FAKSIMILE: NATIONEN, 29.. NOVEMBER 1999.

FAKSIMILE: DAGENS NÆRINGSLIV, 24. NOVEMBER 1999.

TaImjIaRASA

Mannen med ljåen
Varsler

- Nei, julestrida kan ta 
knekken på selv den mest 
hardbarka Salangsværing.

uhøRT
— Hva er en Torgeir Knag Fylke snes? 

Torgeir Knag Fylkesnes
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NETTPREIK

Tema for dette årtuse- 
nets siste nettpreik er 
jul. Julen er faktisk så 
viktig her til lands at 
alle de tåpelige be
kymringene om årtu- 
senskiftet har blitt 
skjøvet til side.

Juleressurser
Det finnes tonnevis med sider 
på nettet som omhandler denne 
høytiden, sjekk bare yahoo. En 
interessant side finner du på 
www.thekoala.com/ 
christmas.htm. Denne siden 
inneholder en del info og noen 
linker. Utseendet er dog 
ganske trasig. Hvis Ivar Aasen 
er ditt personlige idol, kan du 
besøke julesiden til Målung- 
dommen. Siden finner du på 
http://www.geocities.com/ 
nynorsk.geo/sambandet/ 
norskjol.htm. Hvis det ikke 
frister å bruke masse penger på 
julekort via sneglepost, kan du 
sende de via e-mail. Adressen 
er http://www.julekort.no/.

Akademisk jul
Selv om julen kanskje er den 
mest folkelige av alle høytider, 
har den også medført en del 
akademisk interesse. På 
www.mb.no/elin/elpub/ph/20- 
95/jul.html finner du en del 
akademiske artikler som 
sentrerer seg omkring temaer 
som har med julen å gjøre.

Julemusikk
En jul er ikke komplett uten 
medfølgende musikk. Og 
plateselskapene ser sitt snitt til 
å pushe Julio Iglesias synger 
inn smøijulen 99 vol. 123. 
Heldigvis er ikke alt sorgen. 
Det amerikanske bandet Low 
har vært sitt ansvar bevist og 
spillt inn en smellvakker jule-EP 
med navnet Christmas. Low 
finner du også på nettet under 
bl.a. følgende adresser 
www.cro-magnon.com/low/ og 
www.geocities.com/SunsetS- 
trip/V enue/3825/low.html

Cancel Christmas
Ikke alle liker julen, en fyr i 
Canada hater visstnok denne 
høytiden og han har laget en 
side under mottoet: ’’Why not 
be cynical? It's the festive 
season of crass commercialism, 
personal tragedy, depression, 
loneliness and suicide, not to 
mention a... "religious celebra
tion usually signalized by 
gluttony and drunkenness"”. 
Siden finner du på 
internettrash.com/users/ 
altmtl/index.html. Sjelden har 
vel et domenenavn vært så 
dekkende for innholdet som 
her. Anbefales ikke for sarte 
evnt. politisk korrekte sjeler. 
År2000

Til slutt tar vi med den offisielle 
millenniumsbugsiden for norge 
som er på: 
www.aksjon2000.org
Det var alt nettpreik hadde å by 
på dette årtusenet. Hvis du 
finner interessante sider kan de 
som alltid mailes til 
DeThomaso@c2i.net.

Scampi og nudler, noen?
Den siste eksamenen 
sniker seg innpå, og 
pengeskrinet er mye 
lettere enn det var i 
høst. Men innimellom 
alt dette må man også 
spise, og gjerne noe 
godt og spennende.

Krister E. Brandser
(tekst og foto)

- Spennende studentmat? Det 
kan jeg fikse, hevder kokke- 
lærling Roald Johansen hen
rykt. - Men først må vi på en 
liten handletur! kommer det fra 
entreen. Han er allerede på vei 
ut døra.

På butikken funderer vi 
først på hva som kan egne seg 
for en kravstor student med 
slunken pengepung. Roald 

ETVOILA: Det er ferdig til servering

✓ A

Avisene sier at intelligens er mer enn IQ. Ta ikke hjerneferie i jula, 
bryn deg på Utropias årvisse julequiz. Svarene står på side 35; 
ikke kikk!

1. Hvem kom først, Jesus eller j uletreet?
2. Hva fikk Jesus i julegave hos de kongelige?
3. Regnes helligbrødet som et av de sju slaga?
4. Er paven døpt?
5. ”Nå tennes tusen julelys” heter det i den kjære sangen. Fleip eller fakta?

Svarene kan sendes Utropia, Hovedgården, UlTø, 9037 Tromsø.
Bli den hellige vinner av fire ekstrarunder rundt juletreet i Hovedgården eller noen av de andre 
reserveløsningene.

strener til enden av reolen: - 
Se, de har Safran! utbryter han 
mens det glinser i øynene 
hans. Nesten 80 spenn for to 
gram, koster det, men Roald 
tar det på egen regning. - Ta 
det med ro, vi skal 
ikke bruke det i stu
dentretten, beroli
ger han.

Potensfrembringende 
kosemat

Etter en stund med 
generell fundering 
og vimsing rundt 
om i butikken har 
endelig Roald fått 
en lysende idé: - 
Nå i mørketiden 
trenges potens
frembringende kosemat, sier 
han bestemt. - Hva med fritt- 
erte scampi og ingefærnudler? 
spør han.

Roalds 
kjøkkenhjøme

Vi begynner sporenstreks å 
lete etter de rette ingrediense
ne. Det som trenges er Scampi 
(minimum 12 stykk), hvitløk, 
fersk ingefærrot, en pakke nud
ler av hvilken som helst type, 

soya- og oliven
olje. - Hvitløk og 
olje har jeg hjem
me, så det slip
per vi å kjøpe, si
er Roald. Til 
sammen blir det
te en rett for to 
til under hundre
lappen.

Vel hjemme 
igjen er det bare 
å sette i gang. 
Alt som trenges 
er en gryte, en 

skarp kniv og en skjærefjøl, og 
selvfølgelig alle ingrediense
ne. Ingefæren kuttes opp i fi
ne strimler. - På fagspråket he-
ter det Julienne, forteller Ro
ald. - Hver bit skal da være 
cirka en kvadratmillimeter gan
ger tre centimeter, men det 
holder i massevis at det de er i 
fine strimler, smiler han.

Tips mot hvitløksånde
Til retten hører to-tre fedd 

med hvitløk, men alle er ikke 
like begeistret for den stram
me ånden det kan gi. - Ingen 
sak, påstår Roald. - Hvis du 
kutter langs toppen av feddet 
og tar ut den lille grønne de
len, blir ikke ånden riktig så 
stram etter maten, forteller 
han.

Scampiene ’’svisjes” i pan
na i 30 - 40 sekunder og leg
ges så til siden. Nudlene ko
kes som anvist på pakken og 
avkjøles i kaldt vann. Det føl
ger ofte en krydderpose med 
nudlene, men drit i den! De 
ferdige nudlene puttes i gryta 
sammen med hvitløken og den 
strimlete ingefæren etter at 
soyaolje er tilsatt. La det hele 
varmes i litt over 30 sekunder, 
og ha scampien på toppen. - 
Et voila! Det er ferdig til ser
vering, utbryter Roald. - For 
anledningen kan det hele ser
veres med kneippbrød og 
smør. Vinanbefaling: Du er 
student! Eventuelt spør på po
let.

Fire på rad 
Kva forventningar har 
du til eit nytt milleni- 
um?

Stig Uteng (28), Fysikk, 
Narvik

-Vi får håpe det blir betre og at 
det blir større forståing mellom 
folk.

Tor-Kristian Nilsen (21) 
Pedagogikk grunnfag, 

Hammerfest
-Alt endrar seg ikkje sjølv om 
det blir eitt nytt årtusen, men eg 
trur lærarlønningane blir betre.

Peter Vang (21) 
K-100 og Bio-100z, 

Nordreisa
-Eg forventar at vi slepp meir av 
jippoet som foregår no i forkant 
og at dette milleniumsmaset av
tar.

Anne-Marte Henriksen (21) 
Medisin, Skjervøy 

-Har ikkje store forventningar. 
Vi kjem ikkje til å gå i spacedrak- 
ter eller å få til å reise i tid.

http://www.thekoala.com/
http://www.geocities.com/
http://www.julekort.no/
http://www.mb.no/elin/elpub/ph/20-95/jul.html
http://www.cro-magnon.com/low/
http://www.geocities.com/SunsetS-trip/V
internettrash.com/users/
http://www.aksjon2000.org
mailto:DeThomaso@c2i.net


Mens vi venter pa Nord-Norgebanen...
Hei hå nå er det jul 
igjen, nå er det jul 
igjen og jula varer 
helt til.... Javisst kan 
det være hyggelig 
med en høytid for å 
bryte opp monoto
nien og tungsinnet 
mørketiden byr på. 
På den annen side 
blir du konstant 
bombardert av 
kjøpepress hvor 
enn du måtte be
finne deg. Vårt råd: 
Trekk for gardinene 
og hold deg inne til 
butikkene har 
stengt - på den 
måten unngår du å 
blakke deg på annet 
enn øl.

Onsdag 8.desember
Christian Roth snurrer plater på 
Sub Sirkus...

Hvis du tar turen innom Trom
sø domkirke kan du oppleve jule- 
konsert med kammerkorene Rus
sian Belcanto og Ultima Thule.

På Mack-kjelleren arrangerer 
Tromsø RB&C Jamsession.

Torsdag 9.desember 
Dobbeltkonsert på Mack-kjelleren 
i kveld; Blått & Rått fra Finnsnes 

og Texas Twisters fra Oslo.
På Solid er klubben Posisjon, 

som kort og godt er: Jazz, funk, 
downtempo beats & drum'n'bass. 
Noe for de mer trendy blant oss.

Frank Xerox funker house på 
Strøket.

Fredag lO.desember
Barske Glæder introduserer Britt 
Eva Løkkemoe med bluesrepertoir 
som del av Barske Glæders faste 
jazzprogram. Britt Eva Løkkemo 
spiller forøvrig også i morgen.

Karlsøy Prestegård spiller i 
kveld på Mack-kjelleren.

Og Tromsø Kristelige Student
forbund, best kjent som Forbun
det, drar til Karlsøy. Der skal de 
være helt til søndag.

På KulturHuset kan du opple
ve danseforestillingen En julefor- 
telling basert på Charles Dickens' 
klassiker. Forestillingen løper for
øvrig til 12.desember.

Strøket arrangerer AddvibeRe- 
leaseparty med Idjut Boys/Addvi- 
be. Support: DJ Sture

På Teaterkaféen arrangerer Kul
turhuset, Etnisk kulturtiltak og 
Rikskonsertene julekonsert i 
kveld,

Lørdag 11.desember
Mack-kjelleren feirer århundrets 
gitarist med Rebbes Experience’s 
”A tribute to Jimi Hendrix”

Føler du en overveldende trang 
til å lage julepynt, kan du stikke 
innom RefleX Kulturformidling: Der 
blir det også internasjonal folke
dans med TRINFO, samt servering 
av gløgg og pepperkaker.

Mack-kjelleren inviterer til kon
sert med Nordnorsk Ungdomsstor- 
band

Auksjon pa Strandtorget hvor 
diverse varer auksjoneres bort til 
inntekt for Kirkens Bymisjon. Auk
sjonarius er Egil Jens Pettersen.

Bob Benoni inviterer til Christ
mas Reggae-aften på Bak Mål.

Søndag 12.desember
Universitetslektor Franck Pettersen 
foreleser om betlehemsstjema på 
Tromsø Museum kl. 13.00

På Grønnåsen Kirke kan du 
overvære julekonsert med Borg
tun Musikkorps og Borgtun Blan- 
dakor.

Tirsdag 14.desember
På Kysten Café kan du delta i whis- 
kysmaking v/ Roderick Ramsay 
Sloan. Smakingen inkludere 20 
Whiskeysorter hvor hovedvekten 
er på skotsk single malt. Påmelding 
er obligatorisk og det er en ørliten 
deltageravgift.

Onsdag 15.desember
SubSirkus inviterer til sitt faste ons- 
dagskonsept, hvor relativt kjente 
DJ’er fra inn- og utland spiller til 
dans. DJ denne onsdag er den ikke 
helt ukjente Olle Abstract.

På Grønnåsen kirke kan du over
være nok en julekonsert med bl.a. 
Britt Eva Løkkemo og Tor Ame 
’’cutting down your house” Van- 
nebo. Arrangør er Tromsø Sang
forening.

Torsdag 16.desember
På SubSirkus er det i kveld Yellow 
Snow Christmas Party hvor loka
le helter som Sister Sinister, Tore 
Brumm. Minus Maja, Pulp Vixen, 
Hangface og Julia Spacehead spil
ler coverlåter av nasjonale helter 
som Raga Rockers, DeLillos, Dum- 

Dum Boys og Jokke og ValenUner- 
ne. Alt dette blir presentert av pla
teselskapet Yellow Snow Records.

Sister Sinister, angivelig by
ens beste band, spiller også på 
Mack-kjelleren i kveld. Denne kon
serten er det det lille kulturhus som 
står for.

Fredag 17.desember
Gitaristen Tore Martin Andreas
sen framfører egenprodusert, glad 
gitaijazz på Barske Glæder. Så vet 
alle som elsker pizza og jazz hvor 
de har å innfinne seg i kveld.

På Mack-kjelleren hyller Kristin 
Spitznogle med band rockens før
stedame gjennom tidene, Janis 
Joplin. Alt du trenger nå er den 
mercedesen. Denne begivenheten 
gjentas også i morgen.

Lørdag 18. desember
Julen synges inn på RefleX Kul
turformidling i dag.

Søndag 19.desember
På både Elverhøy og Tromsdalen 
kirke er det diverse julekonserter 
med ymse artister og kor.

Onsdag 22.desember
I dag er det nok en gang tid for 
SubSirkus’ faste onsdagskonsept 
hvor en kjent norsk eller utenlandsk 
DJ presenterer.

Torsdag 23.desember
I dag skal du pynte juletre.

Fredag 24.desember
Gaver skal distribueres og julemid- 
dager skal fortæres. Altså har du å 
holde deg hjemme med familie/ven- 
ner i dag. Det er julaften, for pok
ker. La oss går rundt treet, feite oss 

opp og gi bestemor,bestefar og 
tante Olga en usannsynelig god 
klem.

Søndag 26.desember
Tromsø RB&C og Det lille kultur
hus steller i stand Romjulsrock på 
Mack-kjelleren. Lokale rockeband 
spiller.

Mandag 27.desember
Tromsøs tøffeste band, Per Ivars 
Orkester, spiller i kveld på Mack- 
kjelleren

Tirsdag 28.desember
Hvis du liker gutter som kler seg ut 
som jenter, kan du møte opp på 
SubSirkus hvor Great Garlic Giris 
stiller med juleshowet The New 
York X-mas Special! Dette showet 
har tidligere spilt på Broadway, NY 
og Scandinavia Scene, Oslo.

For de med tilbøyeligheter til 
nostalgi er Mack-kjelleren stedet å 
være i kveld. Her spiller to gamle 
storheter, Pussycats og Unit Five. 
Så kan du synge med på ’’Just a 
little teardrop” og ”Æ e nordlen
ding æ”.

Onsdag 29.desember
Ca. Doffen spiller på Mack-kjelle
ren i kveld.

Torsdag 3O.desember
På SubSirkus inviterer tidligere Jet- 
motor, nå toreBrumm til romjuls- 
moro. toreBrumm lover flørtende 
funky grooves og rocka pop.

Hvis DU vil legge inn noe på 
N ord- Norge - bane il. kon takt 
oss på faks.telefon/e-post: 
nordnorgebanen@yahoo.conr 
ELLER stikk innom glassbu
ret på SVF.
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